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مهار نوسان های ارزی که در چند هفته گذشته اختلال های اقتصادی به همراه داشت، 
از دیروز با ورود مستقیم دولت و دستگیری اخلالگران این بازار کلید خورد حالا این بازار 
با رونمایی از پیشنهادهای سه گانه بانک مرکزی به مرحله سیاستگزاری های عملیاتی وارد 

شده است. 
نرخ ارز در روزهای گذشته، به طوری تغییر روزانه و حتی ساعتی را تجربه کرد که تاثیر 
آن بر اقتصاد کلان کشور نگرانی هایی بوجود آورده بود.البته نوسان ارزی فقط مختص ایران 
نیست و با توجه به تغییرات جهانی و متغیرهای بین المللی دیگر، بسیاری از کشورها را متاثر 
کرد که هر کدام از آنها برای کنترل این نوسان از سیاست های پولی مناسب بهره  گرفته اند.

نمونه آن را می توان در روسیه دید که پس از آغاز تحریم های غرب به سبب اختلاف بر 
سر اوکراین و دیگر مسائل مشترک، ارزش پول ملی آن در برابر دلار بشدت سقوط کرد. بانک 
مرکزی روسیه در گام نخست و کوتاه مدت، تزریق ارزی را در پیش گرفت تا ذخایر ارزی برای 
کنترل نوسان استفاده شود. افزایش قابل توجه نرخ بهره برای کنترل انتظارات تورمی گام دوم 

بود و گام سوم را می توان شناورسازی نرخ ارز پس از مهار نوسان دانست. 
همچنین تغییر ناگهانی در مقدار تولید و قیمت جهانی نفت، اقتصاد نیجریه را در معرض 

نوسان های متناوب قرار داد. 
دخالت بانک مرکزی در پایین نگهداشتن نرخ ارز بازار رسمی و در پی آن اختلاف قابل توجه 
نرخ ارز در بازار رسمی و غیر رسمی، یک فنر ارزی در مهم ترین بازار این کشور ایجاد کرد که 
به همراه جیره بندی ارز بر مبنای مجوز های اعطایی، وزن سفته بازی در بازار ارز را افزایش داد. 

البته فساد و تبعیض نیز در این بازار نقش تعیین کننده داشت. 
سیاست گذاران نیجریه به این نتیجه رسیدند که با عرضه ارز در سازوکار »حراج هلندی« 

می توانند به مشکلات اشاره شده در بالا فایق آیند.
در شیوه اول که به »حراج هلندی خرده فروشی« معروف است، بانک های تجاری فقط به 
اندازه سفارش مصرف  کنندگان نهایی در حراج شرکت می کنند و خود نمی توانند ارز تقاضا 
کنند. در شیوه دوم که به سیستم »حراج هلندی عمده فروشی« معروف است، بانک های 
تجاری در وهله نخست، سفارش مصرف کنندگان نهایی را جمع آوری می کنند و خود نیز 

می توانند در حراج شرکت و ثبت سفارش کنند. 
سیاست گذاران نیجریه بسته به شرایط کلان اقتصادی حاکم بر کشور، سیستم مناسب 
را برای مدیریت بازار ارز در پیش می گیرند؛ به طوری که در وقتی ذخایر ارزی کم و نیاز به 
شفافیت و کنترل بازار احساس شود، بانک مرکزی به سیستم حراج هلندی خرده فروشی 
روی می آورد. در مقابل، زمانی که ذخایر ارزی زیاد و فنر ارزی فشرده تر باشد، بانک مرکزی 

به سیستم عمده فروشی روی می آورد. 
* نوسان بازار ارز در ایران

در ایران افزایش 12 هزار ریالی نرخ ارز در چند هفته یا آنگونه که رییس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی دیروز عنوان کرد، کاهش 25 درصدی ارزش پول ملی 
کشور به آنجا رسید که دولت جمهوری اسلامی ایران از دیروز برای مهار این مساله آستین 

بالا زد و به طور عملیاتی و سیاستی پا به عرصه مبارزه گذاشت.
دیروز پلیس پایتخت با همکاری بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، 90 نفر از اخلالگران 
بازار ارز را در محدوده چهارراه استانبول، پاساژ افشار و سبزه میدان بازار دستگیر کرد؛ 10 

صرافی پلمپ شد و 16 صرافی نیز اخطار گرفتند.
به گفته رییس پلیس تهران، در زمان اجرای طرح، قیمت ارز حدود یک هزار ریال کاهش 

یافت و بیش از 500 هزار انواع ارز کشف شد.
این اقدام میدانی با تدابیر سیاستگزاری همراه شد تا تاثیر آن مقطعی نبوده و بتوان در 

بلندمدت، اختلال رخ داده در عرصه ارزی مدیریت شود.
هیات دولت در جلسه روزچهارشنبه  خود تدابیری را که بانک مرکزی جمهوری اسلامی 

ایران برای کنترل بازار ارز پیشنهاد کرده بود، تصویب کرد.
البته پیش از این نشست در هفته گذشته رییس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران در گفت و گوی اختصاصی با ایرنا بخشی از پیشنهادهای ارایه شده را توضیح داده بود.

»ولی الهی سیف« از انتشار 2 گروه اوراق مشارکت ارزی خبر داد که بخشی از آن با 
همکاری وزارت نفت طراحی شده است.

سیف افزود: همچنین بانک مرکزی در کنار گزینه های متداولی نظیر سپرده گذاری ارزی 
در بانک ها، طرح های تکمیلی جذابی دیگری را نیز در دست بررسی و اقدام دارد تا از این 
طریق سرمایه گذاران بتوانند علاوه بر ایمن سازی دارایی های ارزی خود، از نرخ سود مناسبی 

نیز برخوردار شوند. رییس شورای پول و اعتبار تصریح کرد: بانک مرکزی با هدف ایجاد انگیزه 
اقتصادی بهتر برای بانک ها، ترتیبی اتخاذ می کند که بانک ها بتوانند منابع ارزی جمع آوری 
شده را نزد بانک مرکزی با نرخ مناسب سپرده گذاری کنند و در این ارتباط بانک مرکزی 

برای حمایت از امنیت سپرده ارزی مردم نزد بانک ها اقدام می کند.
در پی تصمیم هیات دولت برای ورود مستقیم به عرصه مدیریت نوسان ارزی در کوتاه 
مدت، پیشنهادهای سه گانه بانک مرکزی منتشر شد. این پیشنهادها شامل انتشار گواهی 
سپرده ریالی، انتشار گواهی سپرده ریالی مبتنی بر ارز و پیش فروش سکه بهارآزادی می 

شود. 
1- انتشار گواهی سپرده ریالی

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در نخستین گام به شبکه بانکی کشور اجازه داد با 
انتشار گواهی سپرده ریالی، جذابیت سرمایه گذاری را افزایش دهد و ثبات دوباره را به بازار 

پولی- مالی برگرداند.
بر همین اساس قرار است شنبه آتی )بیست و هشتم بهمن ماه( به مدت 2 هفته گواهی 

سپرده ریالی با نرخ 20 درصد منتشر شود. 
سررسید این اوراق یک ساله و نرخ بازخرید پیش از موعد آن 14 درصد تعیین شده است.

بررسی این گزینه نشان می دهد نرخ های سود- حتی در صورت بازخرید پیش از موعد- 
بالاتر از نرخ تورم و به طور جذابی تعیین شده است.

روشن است این گام بانک مرکزی با این هدف برداشته شده است که برای جلوگیری از 
ناترازی انباشت در اقتصاد، بازار پولی را کنترل کند و نرخ ارز را متناسب با لازمه های اقتصاد 

کلان جلو ببرد. 
2- انتشار گواهی سپرده ریالی مبتنی بر ارز

در گام بعدی، بانک مرکزی به طور مستقیم وارد سرمایه گذاری های ارزی شد.
بر همین مبنا، شبکه بانکی کشور اجازه دارد 2 سری گواهی سپرده ریالی ارز بنیان را منتشر 
کند. سررسید یکی از آنها یک ساله با نرخ سود چهار درصد تعیین شده و دیگری، با سررسید 

دوساله و نرخ سود 4.5 درصد است.
در این شیوه، قرار است هر یک از متقاضیان برای گشایش سپرده های خود معادل ریالی 

سپرده خود، ارز بگذارد و گواهی مرتبط را دریافت کند. 
آنگونه که بانک مرکزی اعلام کرده است نرخ ریال مورد محاسبه متوسط یک ماه پیش 

سامانه نظارت ارز )سنا( است.
در سامانه نظارت ارز )سنا( میانگین فروش ارزهای عمده در صرافی های مجاز سراسر 

کشور درج می شود.
دارنده اوراق در سررسید می تواند ارز یا معادل ریالی آن را به نرخ متوسط یک هفته پیش 

همین سامانه دریافت کند. البته اگر یکی از متقاضیان بخواهد این اوراق را پیش از سررسید، 
تبدیل کند، هنگام بازخرید، سود سپرده کوتاه مدت ریالی )یعنی 10 درصد مصوب( به 
دارنده اوراق پرداخت می شود. معنای این بند آن است که هنگام بازخرید این اوراق پیش 

از سررسید، معادل ریالی مبلغ و سود سرمایه گذاری شده، به متقاضی پرداخت می شود. 
البته این پیشنهاد بجز گزینه جاری بانک ها برای سپرده گذاری ارزی است که دارندگان ارز 
می توانند سپرده ارزی داشته و بر اساس نرخ های مصوب از سود ارزی آن بهره مند شوند. 

3- پیش فروش سکه بهار آزادی
بانک مرکزی انحصار ضرب انواع سکه طلا را برعهده دارد، از این رو تامین نیاز بازار به انواع 
سکه بهار آزادی از وظایف این بانک به شمار می رود؛ همچنین یکی از اهداف بانک مرکزی 
حفظ ارزش پول کشور است. افزایش قیمت سکه و طلا می تواند سایر بازارهای موازی 

همچون ارز را نیز متاثر کرده و قیمت ها در این بازارها را نیز افزایش دهد. 
هرگاه قیمت سکه در بازار با ارزش ذاتی سکه و قیمت تمام شده آن فاصله قابل توجهی 
پیدا کرده و قیمت ها غیرواقعی و به اصطلاح حبابی شود بانک مرکزی با هدف ایجاد تعادل 

در بازار و کنترل قیمت  ها اقدام به مداخله و عرضه سکه در بازار می کند.
از مهرماه امسال قیمت سکه روند افزایشی را در پیش گرفت که علت آن، افزایش تقاضای 
خرید سکه به دلیل ورود برخی از سرمایه گذاران به این بازار بود که با احتمال افزایش قیمت 
طلا در ماه های آتی اقدام به خرید سکه می کردند. از این رو، حراجی سکه در بانک کارگشایی 
از چهارم آذرماه آغاز شد و استقبال عمومی به گونه ای بود که در 15 جلسه حراج 101 
هزار و 690 قطعه سکه به فروش رفت که نیمی از آن به سکه تمام و بقیه به نیم سکه 

اختصاص داشت.
این میزان تا بیست و یکم بهمن ماه به 270 هزار قطعه سکه و نیم سکه رسید.

اقدام بعدی بانک مرکزی برای پوشش تقاضای مصرفی خانوارها و تقاضای سرمایه گذاری، 
پیش فروش سکه از هفدهم بهمن ماه بود که در روز نخست بیش از 13 هزار سکه پیش 
فروش شد. این طرح تا اطلاع بعدی در 1131 شعبه بانک ملی ایران ادامه دارد و همه افراد 

بالای 18 سال می توانند به هر تعداد، سکه پیش خرید کنند. 
سکه ها در 2 سررسید 6 ماه و یک ساله به متقاضیان تحویل می شود و ودیعه دریافتی 
برای هر قطعه سکه 10 میلیون ریال است و مابه التفاوت قیمت آن در زمان تحویل دریافت 
می شود.  برای سکه های تحویلی در سررسید 6 ماه چهار درصد و برای سکه های تحویلی 
در سررسید یک ساله 9 درصد تخفیف از قیمت روز تحویل در نظر گرفته شده و این خرید 

از مالیات بر ارزش افزوده معاف است.
در سومین گام پیش بینی شده برای مدیریت عرصه پولی- مالی کشور، بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران به بانک ملی اجازه داد برای پیش فروش سکه بهار آزادی با نرخ 

های جذاب 14 میلیون ریال برای دوره شش ماهه و 13 میلیون ریال برای دوره یک ساله 
اقدام کند.

* فرجام سخن
بانک مرکزی به عنوان نهاد سیاستگزاری پولی کشور موظف است متغیرهای کلان مانند 

نرخ ارز و سود را متناسب با اقتصاد کلان تنظیم کند.
آنگونه که چهارشنبه  بانک مرکزی در بیانیه ای اعلام کرد، »رشد غیرمنتظره قیمت ارز نه 
تنها با متغیرها و شاخص های کلان و بنیادین اقتصادی کشور تناسب ندارد، بلکه بیشتر از 

بداخلاقی ها، سیاسی کاری ها و القائات خارجی و عملیات سوداگرانه داخلی متاثر است«.
از سوی دیگر به گفته معاون اقتصادی بانک مرکزی، پیش از تلاطم های اخیر، بازار در 
تعادل مطلوب بود؛ بنابراین نوسان های رخ داده، مبتنی بر واقعیت های اقتصاد کلان و 

متغیرهای بنیادی نیست و عوامل انتظاری در آن نقش دارد.
»پیمان قربانی« در یک برنامه خبری اضافه کرد: دلیل برخی از این نوسان ها، القائات 
رسیده از خارج از کشور و تحریکات گوناگون برای ایجاد نگرانی است. بخشی دیگر نیز به 

تحلیل های ارایه شده از مسائل داخلی و تشویق به سفته بازی ها برمی گردد.
وی تصریح کرد: ممکن است برخی افراد در سفته بازی وارد شوند و سود جزیی ببرند اما 
این امر برای کل کشور زیان دارد و از این رو، بانک مرکزی در پی دفع حمله سفته بازی با 

ابزارها و سیاستگذاری های اقتصادی است.
بانک مرکزی بجز مهار نوسان های ارزی، اهدافی مانند پاسخگویی به نیاز مردم، رفع حباب 
موجود در بازار و جذب نقدینگی جامعه را که در پایان آذرماه 14 تریلیون و 450 هزار و 100 

میلیارد ریال بود دنبال می کند.
نقدینگی در جامعه به مجموع پول و شبه پول گفته می شود؛ هرچه رشد نقدینگی بیشتر 
شود، تقاضا برای کالا و خدمات بیشتر شده و چون در کوتاه مدت عرضه کالا و خدمات 
محدود است، به تورم منجر می شود؛ از این رو، یکی از ابزارهای سیاستگذاران پولی برای 

مقابله با تورم، کاهش رشد نقدینگی در جامعه است.
البته ناگفته نماند که بانک مرکزی بجز این راهکارها، برنامه های دیگری را نیز در دست 
دارد که نمونه آن به گفته رییس کل بانک مرکزی، انتشار اوراق مشارکت ارزی از سوی 
شرکت ملی نفت است که پس از دریافت مجوزهای لازم، اجرایی و اطلاع رسانی می شود.

روشن است عالی ترین نهاد رسمی سیاستگزاری پولی- مالی کشور به همین گام های 
نخستین و کوتاه مدت بسنده نمی کند و باید انتظار اقدام های بعدی برای میان مدت و 

بلندمدت را نیز داشت.
از سوی دیگر، تشکل های غیردولتی نیز برای کمک به دولت و مهار نوسان های ارزی به 

میدان آمده اند که این امر، موفقیت برنامه ها را بیشتر می کند.
برای نمونه روز چهارشنبه  کانون صرافان ایرانیان از شرکت های صرافی سراسر کشور 
خواست مشخصات و نشانی محل فعالیت افراد فاقد مجوزی را که در بازار ارز حضور دارند 

به این کانون اعلام کنند.
این کانون درباره معامله با افراد فاقد مجوز رسمی صرافی هشدار داد و فعالیت قانونمند در 

این عرصه را »موجب تقویت جامعه صرافان و ثبات در بازار« دانست.
در این اطلاعیه تاکید شد »حضور معامله گران بدون مجوز رسمی از بانک مرکزی به 
اعتبار جامعه صرافی و همکاری تنگاتنگ با بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران لطمات 

جدی وارد می کند«.
بنابراین به نظر می رسد از آنجا که اکنون بنیه اقتصادی کشور از لحاظ تجاری، رشد 
اقتصادی، نرخ تورم و غیره در وضع مناسبی به سر می برد و از آن فراتر، برای اقدام های 
میدانی، حتی تشکل های غیردولتی نیز آستین بالا زده اند می توان انتظار داشت با 
برگرداندن ثبات به متغیرهای کلان اقتصادی مانند نرخ ارز، بهبود بیشتر شاخص های کلان 

دیگر چون مهار تورم تسریع شود.
آغاز به کار سامانه جدیدی ارزی 

رئیس کل بانک مرکزی  همچنین با اعلام خبر شروع به کار سامانه جدیدی ارزی از روز 
شنبه 28 بهمن 1396 گفت: سامانه جدید ارزی از روز شنبه به صورت آزمایشی شروع به 
کار خواهد کرد. با استفاده از این سامانه خریداران و فروشندگان ارز متناسب با نیازهای خود 
نسبت به انجام عملیات ارزی در محیط الکترونیک اقدام می کنند. همچنین به تدریج صرافی 
ها و سایر بازیگران بازار ارز به این سامانه متصل خواهند شد. این سامانه امکان کنترل و 
مدیریت بازار ارز برای سیاستگذار و امکان فعالیت شفاف را برای متقاضیان ارز فراهم می کند..

دولت برای مدیریت بازار ارز کمر همت بست 

مهار نوسان های ارزی؛ از دستگیری اخلالگران تا تدوین طرح های تشویقی 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد در پنج سال گذشته برای توسعه 
فناوری اطلاعات بیش از 200 هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری شد و اکنون از نظر 
شمار کاربران اینترنت همراه در منطقه بی نظیریم و ضریب نفوذ تلفن همراه توسعه 

چشمگیری یافته است. 
»محمدجواد آذری جهرمی« در جشنواره وب و موبایل افزود: از یکصد میلیون 

دستگاه گوشی موجود در کشور 60 میلیون دستگاه هوشمند است.
وی یادآوری کرد در گذشته نسبت به فناوری اطلاعات به چشم کالای لوکس 
نگاه می کردند، به گونه ای که در آن دوران اشتراک 128 کیلوبیت کافی دانسته 
می شد، سه میلیون مشترک ADSL و 300 هزار مشترک اینترنت موبایل داشتیم، 

 ظرفیت رشد 10 برابری در حوزه زیرساخت 
آذری جهرمی تصریح کرد: انحصار ذاتی شرکت مخابرات قانونی نیست اما به دلیل 
سرمایه گذاری های زیادی که در زمان دولتی بودن انجام شده است، وجود دارد. 
با این همه برآوردها حاکی است که ظرفیت رشد 10 برابری را در حوزه زیرساخت 

بخش ثابت داریم. 
وی اضافه کرد: شتاب وابستگی به فناوری اطلاعات در سال های آینده به دلیل 
سه ضلعی داده های بزرگ، اینترنت اشیا و هوش مصنوعی بیشتر می شود تا 

تحولات بزرگی در دنیا رخ دهد. 
وزیر ارتباطات و  فناوری اطلاعات گفت: هرساله نرخ ثابت 10 درصدی در بخش 

وب سایت ها وجود دارد؛ درحالی که سرویس های موبایل رشد دوبرابری دارد.
وی تاکید کرد با وجود رشد شاخص ها توسعه لازم متناسب با برنامه های خود 
در بخش فناوری اطلاعات انجام نشده است و افزود: مطابق نتایج اولیه کالبدشکافی 
ها، فناوری اطلاعات در برخی حوزه ها چون سلامت که اقتصاد بزرگی دارد و  در 
بهبود زندگی مردم اثرگذار است، نتوانست رشد کند. البته در حوزه های گردشگری 
و حمل و نقل رشد خوبی داشتیم.  آذری جهرمی با اعلام اینکه در دنیا کیفیت 
شبکه زیرساخت بر پایه خدمات آن تامین می شود، اضافه کرد: بخشی از کیفیت 
به دلیل جبر فناوری از میان می رود؛ مانند صنعت بازی های رایانه ای که به دلیل 
دوری مسیر، میزان تاخیر در ارسال و دریافت اطلاعات 40 تا 60 میلی ثانیه می 
شود که در این صورت برای بهبود کیفیت باید محتوا را به مشترک نزدیک کرد؛ 
هرچند با فناوری های نسل سوم، چهارم و  پنجم این زمان تاخیر کاهش پیدا 

کرده است. 
عضو کابینه دولت تدبیر و امید با بیان اینکه در کشور بعد از ایجاد هفت نقطه 
تبادل اینترنت )آی.ایکس.پی( به شبکه های تحویل محتوا )سی.دی.ان( و کلودها 

)فضای ابری( نیاز داریم، تصریح کرد: اگر اکنون ترافیک آی.ایکس.پی ها را در 
کشور مقایسه کنیم متوجه می شویم مثلا ترافیک در تهران 20 برابر مشهد است؛ 
زیرا در مشهد کلود و سی.دی.ان کمتر داریم و هنوز اقتصادی نیست که باید فعالان 

این حوزه را به فعالیت در این حوزه ها تشویق کنیم. 
وی اضافه کرد: نکته بسیار مهمی که باید به آن توجه کرد حفظ حقوق کاربران 
است که باید در قالب شرایط ضمن عقد، حقوق مشترک با عنوان قوانین حقوقی 
مستند و در زمان ارایه سرویس به مشترک ارایه شود.  وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به فعالان عرصه فناوری اطلاعات و کسب و کارهای نوپا توصیه کرد 

بکارگیری کارشناس شبکه و مشاور حقوقی را جدی بدانند.

اجرائیه
مشخصات محکوم له / محکوم لهم 

عطاءاله سعیدی فرزند جهانگیر آدرس : کرمانشاه – چهار راه ارشاد – مجتمع بهشت – طبقه پنجم – واحد18
مشخصات محکوم علیه /محکوم علیهم 

محمد جواد صیدی مجهول المکان 
مشخصات نماینده یا قائم مقام قانونی محکوم له / محکوم علیه 

محکوم به : 
بموجب درخواست اجرای حکم مربوطه به شماره و شماره دادنامه مربوطه 9609978310600798 محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 250/000/000 ریال 
اصل خواسته و مبلغ 6/750/000 ریال هزینه دادرسی و خسارت تاخیر در تادیه از تاریخ 96/3/25 لغایت اجرای حکم در حق محکوم له و پرداخت نیم عشر دولتی در حق 

صندوق دولت 
مدیر دفتر شعبه ششم دادگاه عمومی ) حقوقی ( شهرستان کرمانشاه – بهمن تقوایی 

محکوم علیه مکلف است از تاریخ ابلاغ اجرائیه :
1-ظرف ده روز مفاد آن را بموقع اجرا گذارد . )ماده 34 قانون اجرای  احکام مدنی ( 2- ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد 3- مالی معرفی کند که اجرا حکم و استیفا 
محکوم به از آن میسر باشد .چنانچه خود را قادر به اجرای مفاد اجرائیه نداند باید ظرف سی روز کلیه اموال  خود را شامل تعداد مقدر و قیمت  همه اموال منقول  و غیر منقول 
, به طور مشروح مشتمل بر میزان وجوه نقدی که به هر عنوان نزد بانک ها و موسسات مالی واعتباری  ایرانی یا خارجی دارد به همرا مشخصات دقیق حسابهای مذکور و کلیه 
اموالی که او به هر نحو  نزد اشخاص ثالث دارد و کلیه مطالبات او از اشخاص ثالث و نیز فهرست  دقیق نقل و انتقالات و هر نوع تغییر دیگر  در اموال مذکور از زمان یکسال 
قبل از طرح دعوای اعسار  به ضمیمه دادخواست اعسار به مقام قضایی ارائه نماید.  والا به  درخواست محکوم له بازداشت می شود. )مواد 8و3 قانون نحوه اجرای محکومیت 
مالی 1394(4-خوداری محکوم علیه از اعلام کامل  صورت اموال به منظور فرار از اجرای حکم ,حبس تعزیری  درجه هفت را در پی دارد . )  ماده قانون  اجرای حکم مدنی 
و ماده 20 قوم.ا  و ماده 16 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی1394 ( 5 -انتقال مال به دیگری  به هر نحو با انگیزه فرار از ادای دین به نحوی که که باقیمانده اموال پرداخت  
دیون کافی  نباشد موجب مجازات درجه شش یا جزای نقدی معادل نصف محکوم به یا هردو مجازات می شود. )ماده 21 قانون اجرای محکومیت مالی 1394. ( 6 - چنانچه 
صورت اموال  پس از مهلت سی روز ارائه شود ازادی محکوم علیه از  زندان منوط به موافقت محکوم له یا توزیع وثیقه یا معرفی  کفیل توسط محکوم علیه خواهد بود. )تبصره 

1 ماده3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394 (
مدیر دفتر شعبه ششم دادگاه عمومی ) حقوقی ( شهرستان کرمانشاه – بهمن تقوایی 

آذری جهرمی اعلام کرد 

سرمایه گذاری 200هزارمیلیارد ریالی برای توسعه فناوری اطلاعات  



سرمربی تیم ملی فوتبال ایران هرگونه انتقاد از عملکرد تیم ملی را با توجه به موفقیت های اخیری که این تیم کسب کرده است غیر 
منصفانه دانست و خود را آماده هر گونه مناظره خواند.  به گزارش سایت فدراسیون فوتبال، کارلوس کی روش بیانیه ای را در خصوص 

اتفاقات اخیر پیرامون مباحث مطرح شده از سوی علی کریمی صادر کرد. متن این بیانیه به شرح زیر است:
1-از پریشانی و آشفتگی های ایجاد شده برای خودم و تیم ملی متاسفم.

2-  همانطور که قول داده بودم در موقعیت مناسب )زمان و مکان مناسب( به مسائل پاسخ می دهم. به منظور تفهیم حقیقت، 
برقراری دوباره نظم و عزت به تیم ملی و همچنین برای دفاع از خودم بدین وسیله اعلام می کنم که به طور رسمی امروز درخواست، 
آمادگی و عزم خود را برای شرکت در برنامه نود شبکه سه در زمان و تحت شرایط مصاحبه ای مشابه به آقای عادل فردوسی پور 

اعلام و ابراز داشتم.
3-بنده بدون تردید به همه دروغ ها و اتهامات نادرست که آقای علی کریمی کاملا غیرمنصفانه، غیر وفادارانه و ناعادلانه به من وارد 

کرده یکی یکی پاسخ خواهم داد.
4-بنده بدون تردید همه حقایق و راستی ها را بازیابی خواهم کرد و حرفی غیر از حقیقت نخواهم زد.

5- بدین ترتیب و با انجام این کار از طرف من، این وظیفه و مسئولیت آقای کریمی است که از کارلوس کی روش و هواداران تیم 
ملی فوتبال ایران به خاطر گمراه کردن افکار عمومی با صحبتهای غیرمنصفانه و ناعادلانه و نیش و کنایه عذرخواهی کند.

6-  آقای کریمی وظیفه دارد که اسامی دست های پشت پرده ای که ایشان را با این دروغ ها و اطلاعات نادرست و غلط  گمراه کردند 
و چنین وضعیت شرم آوری را برای همه ما من جمله و به خصوص بازیکن سابق تیم ملی با 124 بازی ملی پدید آوردند افشا و با 

این کار به تیم ملی خدمت کند.
7-  با همه احترامی که برای شما قائلم عمیقا باور دارم که با در نظر گرفتن عملکرد نتایج و دستاوردهای بنده دیگر جایی برای 
انتقادات قابل توجه باقی نمی ماند. با وجود این چنانچه بعد از شفاف سازی های بنده در مصاحبه با برنامه نود همچنان در خصوص 
جنبه های اخلاقی و حرفه ای کاری و همین طور صداقت و درستی و پای بندی اخلاقی بنده کوچک ترین ابهامی باقی ماند، این حق 

را به طور کامل برای رییس فدراسیون فوتبال قائلم که اقدامات لازم را در این زمینه اتخاذ نماید.
8-ضمن احترامی که برای همه هواداران ایران قائلم باید بگویم اعتقاد راسخ دارم که نباید در مظان چنین اتهامات غیرمنصفانه و 
ناعادلانه و بی اساسی قرار می گرفتم. این حق را هم دارم که تا فرا رسیدن موقعیت زمان و مکان مناسب این کار در برنامه نود که 

برای آخرین بار فرصت حرف زدن پیدا خواهم کرد دیگر درباره این موضوع صحبتی نکنم.
9-امید و یقین دارم که بعد از حضورم در برنامه نود همه ما با چهره دست های پشت پرده ای که به آقای علی کریمی اطلاعات 
غلط داده اند آشنا خواهیم شد و بدین ترتیب یکبار برای همیشه تیم ملی متحد و منسجم ما می تواند در آرامش کار کند و روی 

وظایف و اهدافش تمرکز نماید.

ورزشی44

نایب رئیس فدراسیون کشتی: 

خطر تعلیق کشتی ایران، محرومیت مربی و 
کشتی گیر قابل پیش بینی است

نایب رئیس فدراسیون کشتی گفت: خطر تعلیق کشتی ایران؛ محرومیت مربی و 
کشتی گیر قابل پیش بینی است، اما امیدوارم در پایان دور سوم مذاکرات کمترین 

هزینه ممکن را برای کشتی ایران به همراه داشته باشد. 
حمید بنی تمیم درباره صدور حکم عدم رویارویی علیرضا کریمی با نماینده رژیم 
صهیونیستی و حساسیت های ایجاد شده در این باره گفت: با توجه به اینکه به 
زمان اعلام رای پرونده علیرضا کریمی بسیار نزدیک شده ایم خادم مجددا مذاکرات 
خود را با نناد لالوویچ رئیس اتحادیه جهانی کشتی و سایر اعضای هیأت رئیسه 

آغاز کرده است.
وی در مورد اظهارات شهنازی دبیرکل کمیته ملی المپیک در مورد اطلاع 
نداشتن این کمیته از موضوع حکم کریمی گفت: این یک موضوع داخلی در 
اتحادیه جهانی کشتی است و با توجه به پیگیری های ما رای صادره بزودی از 
سوی اتحادیه به ما اعلام می شود و قطعا پس از اعلام رسمی، کمیته ملی المپیک 
در جریان آن قرار می گیرد. نایب رئیس فدراسیون کشتی گفت: موضوع کریمی 
فراتر از بحث کمیته بین المللی المپیک است؛ اظهار نظراتی که در خارج از کشور 
توسط مقامات و مسئولان سیاسی مطرح شد بحث را بسیار جدی تر کرد. بنی 
تمیم ادامه داد: ما در دو مرحله مذاکره فشرده توانستیم با استفاده از دیپلماسی و 
تعاملاتی که در این سالها با اتحادیه جهانی کشتی برقرار کرده بودیم، زمان بگیریم 
و پیگیری موضوع تعلیق را توسط IOC در اتحادیه به تعویق بیاندازیم. منتظر 
اعلام رای توسط اتحادیه جهانی هستیم. تلاش های خوبی صورت گرفته و تمام 
بلیت ها و اندوخته های ذخیره خود را در عرصه دیپلماسی در این سالها هزینه 
کردیم تا کشتی دچار تعلیق نشود، اما به هرحال متاسفانه موضوع تعلیق کشتی 
ایران همچنان به قوت خود باقی است. نایب رئیس فدراسیون کشتی خاطر نشان 
کرد: خادم از چند روز گذشته که متوجه شد، رای نهایی در حال اعلام و ابلاغ به 
ماست، مذاکرات فشرده ای را مجددا با لالوویچ رئیس اتحادیه جهانی و سایر اعضای 
هیأت رئیسه بخصوص روسای کنفدراسیون قاره ها آغاز کرده است. این سومین 
دور از مذاکرات جدی طرفین است که امیدوارم کشتی ایران که در این راه تنها 
بوده است، بتواند با توجه به سرمایه های دیپلماتیک خود کمترین رای را از اتحادیه 
جهانی در این پرونده بگیریم. وی در پایان گفت: به هر حال خطر تعلیق کشتی 
ایران؛ محرومیت مربی و کشتی گیر قابل پیش بینی است، اما امیدوارم در پایان 
دور سوم مذاکرات کمترین هزینه ممکن را برای کشتی ایران به همراه داشته باشد.

سرمربی ناتینگهام فارست: بازیکنان جدیدمان بزودی آماده بازی خواهند بود!

دژاگه مصدوم نشده است؟!
سرمربی ناتینگهام فارست انگلیس پس از اخبار منتشر شده درباره مصدومیت 
دژاگه مصاحبه کرد ولی هیچ اشاره ای به مصدومیت هافبک جدید ایرانی اش نکرد!

درحالیکه روزهای  گذشته اخباری مبنی بر مصدومیت شدید اشکان دژاگه، 
هافبک ملی پوش کشورمان در تمرینات ناتینگهام فارست منتشر شد و تمام ملی 
پوشان در صفحات شخصی برای ستاره ایرانی آرزوی بهبودی کردند اما آیتور 
کارانکا،سرمربی اسپانیایی ناتینگهام فارست هیچ اشاره ای به مصدومیت هافبک 
ایرانی خود در مصاحبه امروزش با سایت ناتنگهام پست نکرده است حتی عنوان 
کرد که بازیکنان جدیدی که اخیرا با تیم بازی نکردند در مسابقات پیش رو آماده 
بازی هستند! سایت ناتنیگهام پست نوشت: با وجود اینکه باشگاه ناتینگهام فارست 
10 بازیکن جدید به خدمت گرفته است ولی هیچ تفاوتی در روند نتیجه گرفتن 
این تیم ایجاد نشده است و شکست تلخ آنها مقابل هال سیتی در هفته اخیر بیان 
کننده این واقعیت است. اما کارنکا معتقد است که حضور بازیکنان مثل  بن واتسون 
در پست هافبک، خوان فونتس در پست دفاع راست، توبیاس فیگوریدو در خط 
دفاع، استفانوس کابینوس در پست دروازه بان، اشکان دژاگه و جو لولی در خط 
حمله در صورت تطبیق خودشان با تیم می توانند در مسابقات آینده کمک کنند.

کارانکا درباره بازیکنان جدید این طور گفت: همه می دانند که بازیکنان جدیدی 
که به خدمت گرفتیم هنوز تمام آنها برای تیم بازی نکردند. اما اکنون آنها بعد از 2 
و 3 هفته تمرین با ما در شرایط خوبی به سر می برند. حتی آنهایی که در این چند 
هفته گذشته در تیم بازی نکردند، بزودی شرایط مناسب برای بازی را پیدا خواهند 
کرد. وی افزود: من به بازیکنان خوبی که در تیم دارم اطمینان کامل دارم. من هر 
روز با بازیکنان تمرین می کنم و از 10 بازیکن جدیدی که گرفتیم غافل نیستم 
حتی آنهایی که اخیرا با ما در تیم بازی نکردند. من نمی توانم از تمام 10 بازیکن 

استفاده کنم حتی آنهایی که هنوز بازی نکردند.
به گزارش فارس، سرمربی ناتینگهام فارست با وجود اینکه از بازیکنان جدیدش 
سخن گفت ولی هیچ اشاره ای به مصدومیت دژاگه نکرد حتی این سرمربی عنوان 
کرد که آنهایی که اخیرا با تیم بازی نکردند که اشکان دژاگه یکی از آنهاست، بزودی 

برای مسابقات پیش رو آماده خواهد شد.

مجید صالح: 

من چک استقلال را به اجرا نگذاشته ام
مربی سابق تیم فوتبال استقلال اعلام کرد: شایعه اینکه من چک استقلال را برگشت 

زدم و از طریق یک خانم حکم توقیف اموال گرفته ام را به شدت تکذیب می کنم.
طبق اعلام منابع آگاه همسر سابق یکی از مربیان قدیمی استقلال چکی را که 
برای مهریه از او گرفته بود را برای وصول به این باشگاه برده است که برهمین 
اساس مدیران آبی پوشان نسبت به بررسی این موضوع باید اقداماتی را در دستور 
کار قرار دهند. البته این مربی سابق استقلال ضمن تکذیب چنین موضوعی اعلام 
کرد: من به هیچ وجه در جریان این موضوع نیستم. هر کسی می تواند نام مرا 
بیاورد اما باور کنید خودم در جریان اینکه یک خانم چکم را برای وصول مهریه اش 
به باشگاه استقلال برده باشد، نیستم. خودم هم برای وصول مطالباتم از استقلال 
تاکنون به کمیته انضباطی نرفته ام چراکه اگر این کار را انجام داده بودم، نامم در 

فهرست افراد طلبکاری که از باشگاه استقلال درج شده بود قرار می گرفت. 

دیدار معوقه هفته ششم لیگ برتر فوتبال؛

شکست فولاد مقابل شاگردان مجید جلالی
 دیدار معوقه هفته ششم لیگ برتر فوتبال در اهواز برگزار شد تا شاگردان مجید 

جلالی بتوانند پس از مدتها فولاد خوزستان را در لیگ برتر شکست دهند. 
دیدار معوقه هفته ششم لیگ برتر فوتبال ساعت 15:30 روز پنجشنبه با قضاوت 

حمید حاج ملک در ورزشگاه غدیر اهواز برگزار شد.
 در این دیدار، فولاد خوستان توانست توسط میلاد بدرقه )دقیقه45( در نیمه اول 
به گل برسد تا شاگردان سیروس پورموسوی با برد به رختکن بروند. اما در نیمه 
دوم، سهم شاگردان مجید جلالی دو گل بود که توسط مهدی شیری )دقیقه 53( 
و مرتضی آقاخان )دقیقه 89( بود تا تلاش های بازیکنان فولاد خوزستان در نیمه 

دوم جواب ندهد و شاگردان پورموسوی پس از مدتها طعم باخت را تجربه کنند.
پیکان تهران با این پیروزی، 35 امتیازی شد و در رده هفتم قرار گرفت. همچنین 

فولاد خوزستان 38 امتیازی ماند تا در رده سوم جدول جا خوش کند.

صعود یک پله ای ایران در رده بندی فیفا

همچنان بر بام آسیا 
جدیدترین رده بندی تیم های ملی از سوی فیفا اعلام شد و ایران با یک پله صعود 

در جایگاه سی و سوم جهان قرار گرفت.
به  گزارش  ایسنا، جدیدترین رنکینگ تیم های ملی فوتبال در ماه فوریه اعلام شد 
که تیم   ملی فوتبال ایران با یک پله صعود در جایگاه سی و سوم دنیا و نخست آسیا 
ایستاد. همچنین بعد از تیم   ملی فوتبال ایران تیم های استرالیا، ژاپن، کره جنوبی و 

عربستان سعودی به ترتیب در رده های دوم تا پنجم این قاره قرار دارند.
در رنکینگ جهانی نیز تیم های آلمان، برزیل، پرتغال، آرژانتین و بلژیک پنج تیم 
نخست جهان هستند.در این رده بندی کشور کنگو با هشت پله صعود نسبت به 
رده بندی ماه قبل بیشترین پیشرفت را داشت و تیم های بورکینافاسو و مصر با 13 
پله سقوط نسبت به ماه قبل بدترین نتیجه  را گرفته اند. نکته قابل توجه این است 

که مصر یکی از 32 تیم حاضر در جام جهانی 2018 است.

عنایتی در مشکی پوشان ماندگار شد
سرمربی تیم فوتبال مشکی پوشان تصمیم گرفت در این تیم باقی بماند و از 
استعفای خود صرف نظر کند. به گزارش ایسنا، رضا عنایتی سرمربی تیم فوتبال 
مشکی پوشان که پس از شکست تیمش برابر پیکان و همچنین اختلاف ایجاد 
شده با مالک این باشگاه، استعفا داده بود، پس از جلسه با مدیران این تیم مشهدی 
از تصمیم خود منصرف شد و تصمیم گرفت در جمع مشکی پوشان باقی بماند.

مشکی پوشان با 15 امتیاز در رده آخر جدول 16 تیمی مسابقات قرار دارد و 
تمرینات خود را با عنایتی از سه شنبه پیگیری خواهد کرد.

کارشناس و پیشکسوت فوتبال قم با اشاره 
استان  این  به مشکلات پیش روی ورزش 
گفت: امروز نه تنها درفوتبال و فوتسال بلکه 
در سایر رشته های ورزشی شاهد نابسامانی 
هایی هستیم که تشکیل یک اتاق فکر قوی با 
حضور پیشکسوتان استان رشته های مختلف 
کلان  های  سیاستگذاری  تدوین  برای  را 

ضروری می سازد. 
ایرنا  با   زاده درگفت وگو  بختیاری  ناصر 
و  ها  برنامه  استان  ورزش  در  ما  اگر  افزود: 
سیاستگذاری های کلان و متداول نداشته 
باشیم به سرنوشت تیم های فوتبال و فوتسال 
قم که با مشکلاتی جدی روبرو شده اند ، 
مبتلا خواهیم شد، بنابراین باید در آینده یک 
اتاق فکری از پیشکسوتان و صاحب نظران 
ورزش تشکیل و برای بهبود ورزش قم چاره 

اندیشی و سیاستگذاری شود.
وی یکی از چالش های کنونی ورزش قم را ضعف مدیریت دانست و گفت: سیاستگذاری و مدیریت 
کلان رشته های مختلف ورزشی باید از سطح کلان تا خرد، به صورت منظم انجام و مانند حلقه ای 

مکمل هم باشند و این مهم در برخی رشته ها اعمال نشده است.
بختیاری زاده اظهار داشت: در فوتبال و فوتسال اتفاق های تلخی رخ داده است که بخشی از آن 
را به خاطر منابع مالی است ولی در این مقوله سهم مدیریت را نمی توان نادیده گرفت، فوتبال و 
فوتسال قم با سقوط به لیگ های پایین تر، حداقل 20 سال به عقب بازگشته و باید دلیل این مساله 

به صورت دقیق توسط کارشناس ورزشی بررسی شود.
وی به عنوان نمونه گفت: در فوتبال، تیم صبا که یک فرصت بسیار عالی برای ورزش قم بود 
متاسفانه بر اثر عدم مدیریت صحیح، به این وضعیت افتاده و جای تاسف دارد که تیم بزرگسالان صبا 
امروز در آستانه سقوط به لیگ دسته دوم است، تیم امید نیز دو هفته مانده به مسابقات از لیگ برتر 
به لیگ دسته یک سقوط کرد و تیم نوجوانان صبا نیز در لیگ برتر حال و روز خوبی ندارد. بختیاری 
زاده اظهار داشت: در فوتسال نیز تیمی که یک دهه سرآمد فوتسال ایران بود و مهره های تاثیرگذاری 
مانند علی اصغر حسن زاده از این تیم برخاسته و سایر تیم های کشور آرزو داشتند یکی از مهره های 

فوتسال قم را در اختیار داشته باشند، به سادگی سقوط کرد.
وی بدعهدی حامیان مالی را ضربه ای مهلک به تیم صبا دانست و گفت: دو هفته مانده به ابتدای 
فصل، بنده سرمربی تیم صبای قم بودم و تیم بومی را تشکیل و سازماندهی کردیم، متاسفانه بدون 
کارشناسی، تیم به فردی که پولی در بساط نداشت واگذار شد،در نتیجه تمام زحمات یک دهه 

مربیان، پیشکسوتان و بازیکنان استان قم به هدر رفت.
وی اظهار داشت: بنده به دلیل مسئولیتی که در قبال این تیم داشتم و آن را مربوط به استان 
قم می دانستم، دلسوزانه به دوستان پیشنهاد کردم که حاضر هستم بدون دریافت حقوق و یا 

دستمزدی، با تیم کار کنم که در آینده شرمنده نباشم ولی قبول نکردند.
بختیاری زاده اظهار داشت: انتظار مردم این بود که تیم فوتبال صبای قم با آن سابقه درخشان، 
امروز در اختیار یک مربی باتجربه قمی باشد و اگر ما چنین سیاستی را اتخاذ می کردیم تیم صبا 

امسال در لیگ یک، ماندگار می شد.
وی ادامه داد: چالش دیگر ورزش قم این است که افراد جدیدی که وارد عرصه ورزش می شوند 
متاسفانه در برخی رشته ها، دلسوزی لازم را ندارند و نمی دانند برای این رشته و یا تیم، درگذشته 
چه اندازه هزینه شده و یا زحمت کشیده شده است، به همین دلیل بدون مشورت پیشکسوتان و 

افراد باتجربه دست به اقداماتی می زنند که نتیجه آن مثبت نیست.
مربی سابق تیم فوتبال صبای قم در لیگ برتر باشگاه های کشور و مدیر آکادمی فوتبال در استان 
قم بیان داشت: همه ما دلسوز ورزش قم هستیم و برای پیشرفت آن دغدغه داریم ولی شرط 

موفقیت، مشورت و تدبیر صحیح برای موفقیت است.

بختیاری زاده پیشکسوت فوتبال قم: 

نبود اتاق فکر قوی چالش اصلی ورزش استان قم است 

مدافع تیم فوتبال پرسپولیس گفت: قراردادم را تمدید کردم تا بعداً حرف و 
حدیثی نباشد که مثلًا من به دنبال بازار گرمی هستم.

شجاع خلیل زاده در گفت و گویی در خصوص تمدید قراردادش با پرسپولیس، 
بازی با السد قطر و موارد دیگر صحبت هایی کرد که در زیر می خوانید.

خیلی بی سر و صدا و ناگهانی قراردادت را با پرسپولیس تمدید کردی.
من از همان ابتدا که به پرسپولیس آمدم گفتم که برای این تیم هیچ موقع شرط 
نمی گذارم. پرسپولیس آنقدر تیم بزرگی هست که نخواهم برای آن بازار گرمی 
کنم. البته صادقانه می گویم که تمام بازیکنان پرسپولیس از تیم های داخلی و 
خارجی پیشنهاد دارند، برای خودِ من مهمترین موضوع موفقیت پرسپولیس است. 
از طرفی این تیم از فصل نقل و انتقالات محروم است و شرایط حساسی دارد. من 
هم قراردادم را خیلی زود تمدید کردم تا کار به روزهای آخر کشیده نشود و حرف 

و حدیثی به راه نیافتد که مثلًا خلیل زاده به دنبال بازار گرمی بوده است.
وضعیت بقیه بازیکنان چه می شود؟ آیا آنها هم قراردادشان را تمدید 

می کنند؟
من در این باره نمی توانم صحبت کنم و فقط می توانم نظر شخصی خودم را بگویم. 
من برای پرسپولیس بازارگرمی نکردم، قراردادم را بدون هیچ حرف و حدیثی 

تمدید کردم البته جا دارد که از آقایان گرشاسبی و برانکو هم بابت لطف و حمایتی 
که کردند تشکر کنم و من هم با این تمدید قرارداد خواستم پاسخی به محبت های 
این عزیزان بدهم. برای من همه چیز پول نیست و گاهی باید به خاطر عشقی که 

دارید از خیلی چیزها بگذرید.
وضعیت ابَرویت چطور است؟ مشکلی برای تمرین نداری؟

ابَروهایم را بخیه زدم و حدود یک هفته تا 10 روز دیگر بخیه هایم را خواهم 
کشید. تا چند روز هم نمی توانم تمرینات سنگین را انجام دهم و سر زدن برایم 

ممنوع است اما فکر می کنم از 2-3 روز دیگر تمرینات سنگینم را آغاز کنم.
با این حساب به بازی با السد می رسی؟

اگر خدا بخواهد و کادر فنی صلاح بداند با همه توان بازی می کنم.
با شروع بازی های لیگ قهرمانان آسیا و همچنین بازی های لیگ برتر به 

نظر می رسد روزهای سختی در انتظار سرخپوشان خواهد بود.
همه بازی ها سخت است و هر بازی ای که به زمین می رویم برای پرسپولیس 
حکم فینال را دارد. ما بازی به بازی پیش می رویم و می دانیم که انتظارات از تیم 

ما بالاست.
السد قطر را چطور تیمی می بینی؟

آنها به گفته آقای برانکو بهترین تیم قطر هستند و تا جایی که من می دانم از 10 
بازی اخیرشان 9 بازی را با پیروزی پشت سر گذاشتند. آنها تیم خوبی هستند و از 
بازیکنان خوبی هم بهره می برند. بازی در قطر سختی های خاص خودش را دارد اما 
امیدوارم هواداران پرسپولیس در قطر به استادیوم بیایند و ما را تنها نگذارند. مطمئناً 

با حمایت هواداران می توانیم یک بازی خوب انجام داده و کسب امتیاز کنیم.
برخی پیشکسوتان معتقدند که این پرسپولیس توانایی قهرمانی در 

آسیا را هم دارد. نظر خودت چیست؟
پیشکسوتان لطف دارند اما ما بازی به بازی پیش می رویم. بازیکنان متحد و 
همدل هستند تا موفقیت های بی نظیری را کسب کنند و برای رسیدن به این 

موفقیت ها همه تلاشمان را خواهیم کرد.
جالبی  القاب  برایت  هواداران  پرسپولیس  با  قرارداد  تمدید  از  پس 

ساخته اند.
من از هواداران ممنون هستم، به هر حال آنها سرمایه اصلی پرسپولیس به حساب 
می آیند که در سرما و گرما ما را تنها نگذاشتند و شما نمی توانید در دنیا چنین 
تیمی را پیدا کنید که در هر شهر یا کشوری که می رود هوادار داشته باشد. 

امیدوارم بتوانیم با نتایج خوب آنها را باز هم خوشحال کنیم.
قطعاً برانکو هم از باقی ماندنت در پرسپولیس استقبال خواهد کرد.

آقای برانکو خوشبختانه همواره حامی بازیکنان است و به بهترین شکل از 
بازیکنانش حمایت می کند. از او تشکر می کنم که نظر مساعدی روی من دارد 
و امیدوارم با عملکردم پاسخ مناسبی به اعتماد او بدهم. از همین طریق از آقای 
گرشاسبی هم تشکر می کنم که تمام توانش را برای موفقیت پرسپولیس به کار 
گرفته و در فکر تمدید قرارداد با سایر بازیکنان است. از زمانی که او مسئولیت 

باشگاه را بر عهده گرفته شرایط نسبت به قبل بهتر شده است.
از جمع بازیکنان فعلی فکر می کنی چند بازیکن سال آینده هم در 

پرسپولیس باقی بمانند؟
همانطور که گفتم بازیکنان پرسپولیس پیشنهادهای خوبی از سایر تیم ها دارند اما 
بازیکنان دوست دارند در پرسپولیس بمانند چرا که اینجا باشگاه بزرگی است البته 
من به جای بقیه نمی توانم نظر بدهم اما فکر می کنم بازیکنان دوست دارند در تیم 

بمانند چرا که اهداف بزرگی در سر داریم.
علی علیپور هم به تیم ملی دعوت شد. چقدر این شانس را برای خودت 

قائل هستی که تو هم جزء دعوت شده ها به تیم ملی باشی؟
من به عنوان یک بازیکن وظیفه دارم خیلی خوب تمرین کرده و برای تیمم به 
بهترین نحو بازی کنم چرا که عملکرد مناسب من در تیم باشگاهی باعث می شود 
تا مورد پسند کادر فنی تیم ملی قرار بگیرم. من همه تلاشم را می کنم و به چیزی 
جز فوتبال فکر نمی کنم. امیدوارم این شانس نصیبم شود که پیراهن مقدس تیم 

ملی کشورم را یک بار دیگر بر تن کنم.
فکر می کنی که در سال منتهی به جام جهانی بتوانی باز هم به پیراهن 

تیم ملی برسی؟
در فوتبال هر احتمالی ممکن است. تصمیم گیرنده در خصوص دعوت بازیکنان 
آقای کی روش است. من به عنوان یک بازیکن وظیفه دارم خوب تمرین کرده و 
خوب بازی کنم، امیدوارم کادر فنی تیم ملی من را هم ببیند، انگیزه زیادی برای 
حضور در تیم ملی دارم و برای رسیدن به این مهم از هیچ تلاشی دریغ نخواهم 

کرد.

 اتهامات ناعادلانه ، شرم آور و بی اساس است 

کی روش: کریمی بابت تک تک کلماتش عذرخواهی کند 

 رئیس هیات کشتی استان قم از دعوت پنج جوان قمی به اردوی تیم ملی کشتی فرنگی خبر داد و گفت: امیر عبدی در رده نوجوانان و مهدی قربانی، محمد 
جواد رضایی، محمد رضایی و علیرضا نجاتی در رده جوانان با درخشش در مسابقات انتخابی تیم ملی در سیرجان، به اردوی تیم ملی دعوت شدند. 

محمد وزیری خاطرنشان کرد: در مسابقات انتخابی تیم ملی که روز گذشته در سیرجان برگزار شد، امیر عبدی در وزن 51 کیلوگرم در رده نوجوانان موفق به 
کسب رتبه اول و به تیم ملی دعوت شد.

وی ادامه داد: در رده جوانان نیز علیرضا نجاتی در وزن 60 کیلوگرم قهرمان شد، محمد رضایی در وزن 82 کیلو مقام دوم، محمد جواد رضایی رتبه سوم و مهدی 
قربانی در وزن 55کیلو رتبه چهارم مسابقات کشتی را کسب کردند و به اردوی تیم ملی دعوت شدند.

وی اظهار داشت: این رقابت ها، مرحله نهایی مسابقات کشتی انتخابی تیم های ملی در 2 گروه سنی نوجوانان و جوانان بود که در هر 2 رده تیم هایی از استان قم 
اعزام شده و در نهایت مقام های شایسته ای توسط ورزشکاران قمی کسب شد.

وزیری بیان داشت: تیم ملی کشتی فرنگی ایران در 2 رده جوانان و نوجوانان سال آینده باید در مسابقات آسیایی شرکت کند و این بازیکنان برای این مسابقات 
انتخاب شدند. وی ادامه داد: زمان و مکان مسابقات آسیایی کشتی فرنگی نوجوانان و جوانان هنوز اعلام نشده است.

مرحله نهایی مسابقات کشتی انتخابی تیم های ملی در 2 گروه سنی نوجوانان و جوانان و بخش های آزاد و فرنگی در مجموعه ورزشی امام علی)ع( سیرجان 
برگزار شد و شب گذشته به پایان رسید. در این دوره از رقابتها 420 کشتی گیر حضور داشتند که نفرات برتر برای مسابقات آسیایی و جهانی آماده خواهند شد. 

رئیس هیات کشتی قم با اشاره به آخرین وضعیت مسابقات بین المللی کشتی فرنگی جام یادگار امام راحل نیز گفت: برگزاری این مسابقات در روزهای 24 و25 
اسفندماه در قم قطعی شده و 10 تیم کشتی برتر جهان نیز در این رقابت ها شرکت می کنند.

وزیری تصریح کرد: این مسابقات به مدت 2 روز در سالن ورزشی شهید حیدریان قم برگزار خواهد شد و علاوه بر تیم ملی کشورمان، یک تیم منسجم از استان 
قم نیز شرکت خواهد کرد. مسابقات بین المللی کشتی فرنگی نوجوانان جام یادگار امام راحل در تیرماه امسال نیز با حضور تیم هایی از 14 کشور جهان و پنج تیم 

از جمهوری اسلامی ایران در قم برگزار شده بود که در نهایت تیم های ایران، آذربایجان، ترکیه و ارمنستان به ترتیب اول تا چهارم شدند.
در این رقابت ها تیم های کشتی فرنگی کشورهای عراق، تاجیکستان، آذربایجان، قرقیزستان، سوریه، صربستان، ایتالیا، اوکراین، ارمنستان، گرجستان، فنلاند، 
بلغارستان، لبنان و ترکیه حضور داشتند. این مسابقات از دهه 80 به صورت منظم در قم برگزار می شد ولی از سال 1390 تا امسال به خاطر نبود امکانات، این 

رقابت ها در قم برگزار نشد. 

رئیس هیات کشتی استان قم خبرداد

دعوت از پنج کشتی گیر قمی به تیم ملی

مدیرعامل تیم فوتسال آتلیه طهران قم با بیان این که برنامه ای برای حضور در لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور در سال آینده نداریم، گفت: متاسفانه برغم 
وعده هایی که به بازیکنان تیم داده ایم هنوز 50درصد قرارداد آنها پرداخت نشده است، به همین دلیل از نظر روحی و مالی در وضعیتی نیستیم که برای فصل 

بعدی برنامه ریزی کنیم. 
رسول قلی زاده  خاطرنشان کرد: شغل اصلی بازیکنان تیم، فوتسال است و ما اگر نتوانیم این افراد را از نظر مالی تامین و قرارداد آنها را پرداخت کنیم انگیزه ای 

برای حضور در مسابقات برای آنها باقی نمی ماند.
وی ادامه داد: متاسفانه بعد از بیش از یک ماه از پایان مسابقات لیگ برتر فوتسال کشور تا امروز، هیچ کس از مسئولان ورزشی استان از بنده به عنوان مدیرعامل 
و صاحب امتیاز تیم فوتسال آتلیه طهران قم، سوال نکرده که آیا برای سال آینده برنامه ای دارید یا ندارید و یا چه مشکلی داریم، این برخوردها، انگیزه ای را برای 

ما باقی نمی گذارد.
تیم فوتسال آتلیه طهران قم در این فصل رقابت های لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور موفق به کسب رتبه پنجم شد. با توجه به سقوط تیم هیات فوتبال استان 
قم به عنوان تیم اصلی و رسمی استان به لیگ دسته یک، همه امید فوتسال دوستان استان به تیم فوتسال آتلیه طهران قم می باشد، ولی با توجه به این که این تیم 

مربوط به بخش خصوصی است، امکان انصراف از مسابقات و یا واگذاری آن به استان دیگر نیز وجود دارد.
وی با اشاره به مشکلات پیش روی ورزش قم گفت: مهمترین و بزرگترین مشکل همه تیم ها وباشگاه ها، مسائل مالی است که مسئولان باید برای رفع آن تلاش 

کنند.
وی ادامه داد: مشکل دیگر، دریافت مالیات های سنگین از حامیان مالی است که مانع فعالیت آنها در ورزش قم می شود و اگر دولت بتواند حامیان مالی موثر در 

ورزش را از نظر مالیات معاف کند، کمک بزرگی به ورزش کرده است. 
قلی زاده بیان داشت: طبق مذاکراتی که با برخی حامیان مالی برای حضور در تیم آتلیه طهران قم داشتم، بحث مالیات از دغدغه های اصلی آنها بود و اگر دولت 

بتواند تضمینی برای معافیت مالیاتی به حامیان مالی ورزش بدهد، ما دیگر شاهد وضعیت رکود و سقوط در ورزش استان نخواهیم بود.
وی با اشاره به این که رشته های ورزشی نقش بسیار مهمی در اشتغالزایی دارند، گفت: یک کارخانه برای به کارگیری یک فرد بیکار در سال باید حدود 2 میلیارد 

ریال هزینه کند ولی یک تیم ورزشی با کمترین هزینه، 25 الی 30 تن را به صورت مستقیم مشغول می کند.
قلی زاده اظهار داشت: وقتی ما نتوانستیم شرایط مناسبی را برای حامیان مالی در قم فراهم کنیم تیم هایی مانند صبا و هیات فوتبال قم سقوط کردند که نتیجه 

آن بیکار شدن برخی بازیکنان و کاهش اقتدار ورزش قم می باشد.
وی افزود: گاهی بازیکنان لیگ برتری ما در این فصل به خاطر مشکلات مالی در خوابگاه هایی اقامت می کردند که دور از شان آنها بود و در ما استان های دیگر 

با چنین مشکلاتی مواجه نیستیم.

مدیرعامل آتلیه طهران قم: 

ممکن است در مسابقات فصل آینده لیگ برتر شرکت نکنیم 
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شجاع خلیل زاده: 

قراردادم را تمدید کردم تا حرف و حدیثی درست نشود



5 علمی و سلامت 

از نشانه های مدیریت نامناسب دیابت 
ابتلا به دیابت به معنای آن است که باید هرچه بیشتر از سلامت خود مراقبت کنید. 
زیر کنترل نگه داشتن سطوح قند خون از اهمیت ویژه ای برای کاهش خطر مواجهه 

با عوارض منفی مرتبط با دیابت برخوردار است.
دیابت کنترل نشده می تواند به بروز عوارض کوتاه و بلند مدت منجر شود، که 
هیپوگلیسمی )افت قند خون(، بیماری قلبی، آسیب عصبی، و مشکلات بینایی از آن 
جمله اند. احساس خستگی بیش از حد، غم یا عصبانیت بین افراد مبتلا به دیابت 
شایع است، زیرا همواره باید بر قند خون خود نظارت داشته و برای تامین انسولین 

مورد نیاز بدن از قرص یا تزریق استفاده کنند.
بر همین اساس است که افراد بسیاری با گذشت زمان در برنامه مدیریت دیابت 
خود دچار مشکل می شوند. ناامیدکننده تر این که برخی افراد ممکن است حتی پس 
از مصرف به موقع دارو و انسولین نیز همچنان با سطوح بالای قند خون مواجه باشند.

قند خون بالا می تواند موجب تغییراتی در بدن انسان شود. از این رو، شما باید از 
نشانه های سطوح کنترل نشده آن آگاه باشید. زیر نظر داشتن این نشانه ها به اتخاذ 
اقدامات ضروری و پیشگیری از عوارض کمک خواهد کرد. در ادامه با برخی از این 

علائم بیشتر آشنا می شویم.
تشنگی مداوم 

یکی از نشانه های شایع قند خون بالا افزایش احساس تشنگی است. در همین 
راستا، ممکن است متوجه شوید که به ناگاه بیش از حد معمول آب می نوشید.

فزونی ادرار دلیل اصلی احساس تشنگی به واسطه قند خون بالا است. زمانی که 
سطوح قند خون بالاست، کلیه ها نمی توانند به درستی عمل کنند و در نهایت برای 
خلاص شدن از گلوکز اضافی که توانایی جذب آن را ندارند، ادرار بیشتری تولید 
می کنند. این شرایط موجب کم آبی بدن می شود و بیمار برای مقابله با آن نیاز 
به نوشیدن آب بیشتر را احساس می کند. پس اگر با احساس تشنگی غیر طبیعی 
مواجه هستید و نوشیدن آب تشنگی شما را برطرف نمی کند، سطوح قند خون 
خود را آزمایش کنید. اگر به رغم استفاده از انسولین سطوح آن بالاست با پزشک 

خود مشورت کنید.
دفع ادرار مکرر 

اگر به رغم مصرف دارو یا انسولین با افزایش نیاز به دفع ادرار مواجه شده اید، این 
می تواند نشانه ای آشکار از سطوح قند خون کنترل نشده باشد.

برای افراد مبتلا به دیابت تکرر ادرار زمانی رخ می دهد که میزان قند در خون بیش 
از اندازه افزایش یافته است. در حقیقت، این نشانه ای کلاسیک از سطوح قند خون 
بالا محسوب می شود. نیاز به دفع ادرار مکرر به طور مستقیم با احساس تشنگی 
مداوم پیوند خورده است. از آنجایی که کلیه ها قادر به پردازش قند اضافی نیستند، 
تلاش می کنند از طریق ادرار آن را دفع کنند. از این رو، بیمار با تکرر ادرار، به ویژه 

هنگام شب، مواجه می شود.
خستگی بیش از اندازه 

اگر روال عادی زندگی خود را دنبال می کنید، اما نسبت به گذشته به راحتی و 
سریع تر احساس خستگی می کنید، با یکی دیگر از نشانه های آشکار زیر کنترل 
نبودن سطوح قند خون مواجه هستید. خستگی بیش از حد با قند خون کنترل 
نشده پیوند خورده است. زمانی که بدن انسان انسولین را به درستی پردازش نمی 
کند، قند به جای این که توسط سلول ها به عنوان سوخت استفاده شود، در جریان 
خون باقی می ماند. افزون بر این، کلیه ها قادر به جذب گلوکز و تولید انرژی نیستند 
که این شرایط در نهایت به احساس ضعف و خستگی منجر می شود. اگر به رغم 
غذا خوردن مناسب و خواب کافی همچنان احساس خستگی را تجربه می کنید، به 

پزشک مراجعه کرده و قند خون را بررسی کنید.
روند کند بهبودی زخم 

 بریدگی ها، خراش ها، کبودی ها و هر جراحت شایع دیگر اغلب به سرعت بهبود 
می یابند. اما روند بهبودی بریدگی ها و خراش ها در افراد مبتلا به دیابت نسبت به 
افراد سالم کندتر است. با این وجود، اگر به دیابت مبتلا هستید و بهبودی زخم ها 
بیشتر از حد معمول طول می کشد، این می تواند به واسطه قند خون کنترل نشده 
شکل گرفته باشد. سطوح کنترل نشده قند خون می تواند موجب آسیب عصبی شده 
و گردش خون را به ویژه در پاها تحت تاثیر قرار دهد. روند کند بهبودی می تواند 
حتی زخم های کوچک و جزئی را نیز هرچه بیشتر مستعد عفونت ها سازد، که به 
شکل گیری شرایطی جدی منجر می شود. در صورت مشاهده چنین شرایطی هرچه 

سریع تر به پزشک مراجعه کنید.
احساس سوزن سوزن شدن و بی حسی 

قند خون کنترل نشده می تواند موجب بروز آسیب عصبی به نام نوروپاتی شود. 
این شرایط به دلیل آن رخ می دهد که جریان خون به اندام های انتهایی به واسطه 
سطوح بالای قند خون محدود می شود، که آسیب دیدن فیبرهای عصبی را در پی 
دارد. نوروپاتی می تواند موجب علائمی مانند احساس سوزن سوزن شدن یا حتی بی 
حسی در دست ها و پاها شود. در برخی موارد، عضلات در پاها ممکن است ضعیف 

شده و ناپایداری در انسان شکل بگیرد.
تاری دید

 اگر به ناگاه با مشکلات بینایی مواجه شده اید، ممکن است این نشانه ای از مدیریت 
ضعیف دیابت باشد. قند خون بالا می تواند به برخی درجات رتینوپاتی یا آسیب 
دیدگی بافت حساس به نور در پشت چشم منجر شود. قند خون بالا می تواند به 
رگ های خونی ظریف چشم آسیب وارد کند که ناتوانی در فوکوس و تاری دید را به 
همراه دارد. افزون بر این، نوسان در سطوح قند خون می تواند موجب نازکی یا تورم 

عدسی چشم ها شود که این شرایط نیز تاری دید را در پی دارد.
مشکلات دهان و دندان

 اگر به رغم حفظ بهداشت دهان و دندان لثه های شما خونریزی می کنند، شرایط 
قند خون را بررسی کنید. سطوح بالای قند خون می تواند موجب مشکلات مختلف 

دهان و دندان شود که خونریزی لثه ها یکی از این موارد محسوب می شود.
سطوح بالای قند خون می تواند به رشد باکتری ها کمک کند که این شرایط می 
تواند بروز یک عفونت را در پی داشته باشد. بر همین اساس، شما می توانید با لثه 
هایی قرمز، دردناک و متورم مواجه شوید که هنگام مسواک زدن خونریزی می کنند.

سطوح بالای قند خون می تواند نیروهای شما برای مبارزه با میکروب های دهان 
را تضعیف کند. افزون بر این، قند خون بالا می تواند رطوبت دهان را از بین ببرد که 

در شکل گیری درد، زخم، عفونت و پوسیدگی دندان نقش دارد.
پوست فوق العاده خشک

 اگر پوست شما فوق العاده خشک است، گاهی اوقات سطوح قند خون ممکن است 
از عوامل موثر در این زمینه باشد. سطوح بالای قند خون می تواند موجب آسیب 
عصبی شود که خشکی پوست را به همراه دارد. همچنین، سطوح بالای قند خون 
موجب می شود تا بدن سریع تر مایعات خود را از دست بدهد، در نتیجه پوست قادر 
نیست برای مدتی طولانی رطوبت خود را حفظ کند و با خشکی و خارش آن مواجه 
می شوید. در کنار خشکی پوست، ممکن است وصله های پوستی تیره در اطراف زیر 

بغل، گردن و کشاله ران شکل بگیرند.

آیا سیستم ایمنی بدن، رفتارهای ما را
 کنترل می کند؟

تحقیقات جدید نشان می دهد که میکروب ها و سیستم ایمنی بدن چگونه می 
توانند بر روی رفتار ما تاثیر بگذارند. تحقیقات جدید در مبحث سرشت و پرورش، 
نشان می دهد که چگونه بخشی از شخصیت ما می تواند تحت تاثیر سیستم ایمنی 

بدنمان قرار گیرد. 
 با توجه به مطالعه ای که بر روی موش ها صورت گرفته است، از بین بردن تنها یک 
مولکول می تواند طرز رفتار و برخورد یک موش با موش های دیگر را تغییر دهد. به 
این معنی که سیستم ایمنی می تواند بر روی شرایطی مانند اوتیسم و یا شیزوفرنی 
تاثیر گذار باشد. این تحقیقات که توسط یک گروه از محققان در پژوهشکده پزشکی 
دانشگاه ویرجینیا انجام شده، هنوز در مراحل بسیار ابتدایی قرار دارد؛ اگرچه تغییرات 
مشاهده شده در سیستم ایمنی موش های مورد مطالعه نشان داد، چگونه پاسخی 
ویژه به عوامل بیماری زا می تواند رفتارهای جامعه ستیزانه ی آنها را تحت تاثیر قرار 
دهد. جوناتان کیپنیس)Jonathan Kipnis(، سرپرست تیم تحقیقاتی گفت: »شاید 
دیوانه کننده باشد، امّا ممکن است ما تنها میدان های نبردی پرسلولی برای دو نیروی 
باستانی باشیم. ممکن است قسمتی از شخصیتمان واقعاً توسط سیستم ایمنی بدن 
به ما تحمیل شده باشد.« مولکولی که اینترفرون گاما نامیده می شود، در هنگام 
تماس سیستم ایمنی با ویروس ها یا باکتری ها از سلول های بدن آزاد می شود، 
تا سال 2015 تصور می شد که این نوع از پاسخ سیستم ایمنی به دلیل وجود لایه 
محافظ خونی اطراف مغز، بر روی مغز، تاثیری ندارد.امّا سال گذشته گروه تحقیقاتی 
کیپنیس کشف کرد که رگ های لایه ی مننژ به طور مستقیم مغز را به سیستم 
لنفاوی متصل می کنند که موجب می گردد تا مغز و سیستم ایمنی با یکدیگر در 
تماس باشند. این کشف توضیحاتی را برای چندین تئوری بیان می دارد، به خصوص 
که شرایطی مثل اوتیسم، شیزوفرنی و افسردگی ممکن است توسط سیستم ایمنی 
متاثر شده باشند. هم چنین عوامل بیماری زا و سیستم ایمنی به موقعیت های 
اجتماعی وابسته هستند و می توانند بر روی رفتارهای اجتماعی و شخصیت ما 
تاثیر گذار باشند. نتیجه گیری گروه تحقیقاتی این گونه بیان شده است که مولکول 

اینترفرون گاما نقشی بسیار پررنگ در عملکرد اجتماعی بازی می کند. 

یک پژوهشگر طب سنتی گفت: برای حفظ سلامتی کبد، شروع به غذا خوردن تنها 
هنگامی مجاز است که اشتهای واقعی وجود داشته باشد؛ مدت زمانی که برای هر وعده 

غذایی صرف می شود، باید بیش از 20 دقیقه باشد
زهرا گرجی درباره مراقب از کبد اظهارکرد: یکی از مهمترین اصول مراقبت از کبد در 
طب ایرانی، رعایت قوانین خوردن و آشامیدن است, برای حفظ سلامتی کبد، شروع به 

غذا خوردن تنها هنگامی مجاز است که اشتهای واقعی وجود داشته باشد.
وی اضافه کرد: مدت زمانی که برای هر وعده غذایی صرف می شود، باید بیش از 20 
دقیقه باشد, خوب جویدن غذا، نخستین مرحله از هضم غذاست که علاوه بر کنترل 
حجم غذای مصرفی، بر هضم خوب غذا نیز مؤثر است.این پژوهشگر طب سنتی تصریح 
کرد: جویدن همراه با توجه به طعم و اجزاء غذای مصرفی توصیه می شود, اگر افراد سریع 
غذا می خورند و هر وعده غذایی شان کمتر از 15 دقیقه طول می کشد، حتما تمرین های 
مربوط به خوردن با تفکر )Mindful eating( را انجام باید دهند, به رنگ، شکل و بوی 
غذا باید دقت شود, خدا را برای نعمت غذایی که در برابر شماست، شکر کرد.گرجی 
توضیح داد: علائم اشتهای واقعی, سبکی شکم, نبض ضعیف, افزایش حواس به خصوص 
بویایی, عدم تمایل فرد به خواب و کم شدن آب دهان است همچنین افراد توجه کنند, 
بعد از اینکه اشتهای واقعی به وجود آمد، در صرف غذا تاخیر نکنند آرام غذا خوردن و 
خوب جویدن غذا از راه های کاهش وزن در افراد است چرا که وقتی غذا خوب جویده 
می شود هضم بهتری پیدا می کند و مواد زائد کمتری تولید می شود.وی متذکر شد: 
افراد از امروز تمرین خوب جویدن را آغاز کنند, بعد از هر لقمه ای که در دهان گذاشته 
می شود، قاشق را بر زمین گذاشته و به طعم، بافت غذا، اجزائی که در غذا وجود دارد و 

احساسی که در دهان ایجاد می کند، فکر کنند، تا زمانی که غذا به صورت کاملًا جویده 
شده در نیامده، آن را فرو ندهید, این تمرین را به مدت یک هفته ادامه دهند, برای انجام 
بهتر این تمرین، غذا را در محیطی آرام خورده شود, از تماشای تلویزیون، بحث و خواندن 

روزنامه یا کتاب خودداری شود.

 

محققان دانشگاهی شکل جدیدی از نور را ساخته اند 
که به کمک آن می توان اطلاعات کوانتومی را توزیع 

کرد.
 محققان دانشگاه MIT و هاروارد شکل جدیدی از 
نور ساخته اند. آنها توانستند فعل و انفعالی میان گروه 
هایی از فوتون ها بوجود بیاورند و به تدریج حجم شان 
بیشتر شود. این تحقیق با توحه به تحقیق پیشین گروه 
درباره ایجاد مولکول های فوتونیک و مربوط به جفت 

کردن دو فوتون بود تا به این وسیله با یکدیگر تعامل 
کنند. آنها در پی بررسی آن بودند که اگر تعاملی غیر 
منتظره میان دو فوتون انجام شود، آیا امکان حدوث 
آن میان سه یا چهار فوتون نیز وجود دارد یا خیر. 
ولادان وولتیک محقق ارشد این پژوهش می گوید: 
به عنوان مثال می توان مولکول های اکسیژن را با 
ترکیب و O2 و O3 )ازن( بوجود آورد. اما امکان تولید 
O4 وجود ندارد. بنابراین ما از خود پرسیدیم؛ آیا می 

توان فوتون های بیشتری به یک مولکول اضافه کرد و 
مواد بزرگتری ساخت؟ برای این منظور گروه ابری از 
اتم های روبیدیم را به شدت سرد کردند به طوریکه 
دمای آن به حدود صفر درجه سانتیگراد رسید. سپس 
اشعه بسیار خفیفی از لیزر را به اتم های ثابت در این ابر 
تاباندند. این اشعه در هر مرحله فقط چند فوتون ارسال 
می کرد. دانشمندان این فوتون ها را پس از ظهور در 
ابر اندازه گیری کردند. به طور معمول رشته از فوتون 
ها در فواصل زمانی مختلف از ابر خارج می شود. اما 
در این آزمایش فوتون ها به شکل گروه های دو و سه 
تایی از ابر خارج می شدند. نه تنها فوتون ها خاصیت 
جذب را از خود نشان دادند، بلکه حجمشان نیز افزوده 
شد. با افزایش حجم از سرعت حرکت آنها کاسته شد. 
به طوریکه این فوتون ها 100 هزار بار کندتر از سرعت 
معمول نور حرکت می کردند. در همین راستا وولتیک 
می گوید: فوتون ها مسافت های طولانی را سریع طی 
می کنند. به همین دلیل دانشمندان با استفاده از نور 
اطلاعات را ارسال می کردند )مانند ارسال اطلاعات با 
فیبر نوری(. اگر فوتون ها روی یکدیگر تاثیر بگذارند، 
می توان آنها را در هم تنید و برای توزیع اطلاعات 

کوانتومی به کار برد.

کشف ژن جدیدی که مانع ابتلا به بیماری شکل جدیدی از نور ساخته شد
قلبی می شود

پژوهشگران آمریکایی، در مطالعه جدید خود، ژنی را کشف کردند که می تواند از بیماری 
قلبی پیشگیری کند.

دانشمندان، ژنی را شناسایی کرده اند که ممکن است در پیشگیری از بیماری های قلبی، 
نقش محافظتی داشته باشد. این ژن موسوم به "مکسیس" )MeXis(، در سلول های 
کلیدی داخل رگ های مسدود شده کار می کند تا کلسترول اضافی را از رگ های خونی 

پاک کند.
این مطالعه که در "دانشگاه کالیفرنیا، لس آنجلس" )UCLA( در آمریکا، روی موش ها 
صورت گرفت، دریافت که "مکسیس"، آزادسازی پروتئینی که کلسترول را بیرون از 

سلول های دیواره سرخ رگ پمپاژ می کند، تحت کنترل دارد.
مکسیس، نمونه یک ژن "خودخواه" است که به دلیل نساختن پروتئین، تصور می شد 

کارایی خاصی ندارد.
درهرحال، پژوهش های اخیر نشان می دهند که این ژن های به ظاهر "بی فایده" در واقع 
می توانند با این که پروتئین نمی سازند، عملکردهای زیستی مهمی نظیر تولید مولکول های 

خاصی موسوم به " lncRNAs "، دارند.
دکتر "پیتر تونتونوز" )Peter Tontonoz(، نویسنده ارشد این پژوهش گفت: این پژوهش 
نشان می دهد که lncRNAs برای کار سلول هایی که در ابتلا به بیماری قلبی نقش دارند، 

مهم هستند.
پژوهش ما با در نظر گرفتن ژن های کشف نشده بسیاری مانند "مکسیس"، نشان 
می دهد که کشف بیشتر در مورد عملکرد RNAهای رمزگشایی نشده چگونه می تواند هم 

به فهم فیزیولوژی معمول و هم درک علل بیماری منجر شود.
پژوهشگران در این مطالعه دریافتند که موش های فاقد ژن "مکسیس"، در مقایسه با 
موش هایی که سطح مکسیس معمولی داشتند، تقریبا دو برابر به انسداد رگ های خونی 
دچار بودند. به علاوه، افزایش سطح "مکسیس"، سلول ها را در حذف کلسترول اضافه 

موثرتر ساخت.
پژوهشگران قصد دارند در مرحله بعدی پژوهش، بررسی بیشتری در مورد چگونگی تاثیر 
"مکسیس" بر عملکرد سلول های دیواره سرخ رگ داشته باشند و روش های گوناگونی را 

برای اصلاح فعالیت "مکسیس" آزمایش خواهند کرد.

نخستین هایپرلوپ بین ایالتی در آمریکا ساخته 
می شود

شرکتی آمریکایی قراردادی برای ساخت نخستین سیستم هایپرلوپ بین ایالتی در این 
کشور را امضا کرده است.

استارت آپ Hyperloop Transportation Technologies قراردادی با مقامات محلی 
در آمریکا امضا کرده تا تحقیقات درباره احداث سیستم هایپرلوپ بین ایالتی را برای 
نخستین بار انجام دهد. شرکت مذکور با سازمان حمل ونقل ایالت ایلینوی و سازمان 

هماهنگی منطقه ای شمال اوهایو این قرارداد را امضا کرده است.
این هایپرلوپ احتمالا دو شهر کلیولند و شیکاگو را بهم متصل می کند. با اجرای این 

طرح سفر 5 ساعته )313 مایلی( میان دو شهر در 28 دقیقه انجام می شود.
به هرحال این شرکت طبق قرارداد می تواند مسیرهای زیرزمینی احتمالی میان دو 
شهر را بررسی کند. از زمانی که الون ماسک پروژه حمل ونقل سریع در تونلی زیرزمینی 
)هایپرلوپ( را مطرح کرد، مشکلات زیادی در مسیر اجرای آن به وجود آمد که یکی از 

آنها قوانین است.

نخستین آزمایش خون برای تعیین ضربه مغزی 
تایید شد

سازمان غذا و داروی آمریکا نخستین آزمایش خون برای تشخیص ضربه مغزی در افراد 
را تایید کرد.

شرکت بانیون بیومیکرز این تست را ارایه می کند. آزمایش خون مذکور  پس از 4 ساعت 
مشخص می کند بیمار دچار ضربه خطرناکی شده که نیازمند سی تی اسکن و بررسی 
های بیشتر است یا خیر. اسکات گوتیلب مدیر سازمان FDA  آمریکا اعلام کرد این تست 
با کاهش هزینه های  اسکن و آزمایش های غیر ضروری، صرفه جویی زیادی برای سیستم 
های درمانی دارد.    این تاییدیه گامی بزرگ در جهت ساخت و تایید فناوری های نوین 
دارد.    در هر حال این تست دو پروتئین را در سلول های مغز می سنجد که پس از ضربه 
به سر وارد جریان خون می شوند.  آزمایش خون12 ساعت پس از حادثه می تواند این 

پروتئین ها را ردیابی کند. 

یک دندانپزشک :

قبل از درمان این موارد را به دندانپزشک بگوئید
یک دندانپزشک گفت: دندانپزشک باید در مورد تمام جوانب بیماری احتمالی 
قلبی عروقی و داروهای مصرفی شما اطلاع داشته باشد. تزریق انواعی از بی حسی 

دندانپزشکی برای برخی از بیماران قلبی و عروقی می تواند مشکلاتی ایجاد کند.
علی مرسلی، متخصص ریشه درمانی و دندانپزشک اظهار داشت: دندانپزشک شما 
باید در مورد شرایط شما و بیماری هایی که شما به آن مبتلا هستید، بداند، این 
دانستن چند دلیل دارد. اول اینکه بسیاری از بیماری هایی که مراجعین دندانپزشکی 
به آن ها مبتلا هستند می تواند روی درمان دندانپزشکی آن ها تأثیر بگذارد. از طرف 
دیگر سلامت دهان و سلامت عمومی بدن رابطه متقابلی باهم دارند. طوری که 
سلامت کلی بدن شما روی دهان شما تأثیر می گذارد و از طرف دیگر بیماری های 

دهان شما می توانند روی سلامت عمومی شما تأثیر داشته باشند.
وی گفت: دندانپزشک باید در مورد تمام جوانب بیماری احتمالی قلبی عروقی و 
داروهای مصرفی شما اطلاع داشته باشد. تزریق انواعی از بی حسی دندانپزشکی در 

برخی از بیماران قلبی و عروقی می تواند مشکلاتی ایجاد کند.
مرسلی افزود: به علاوه در برخی از بیماران قلبی نیاز به پیش دارویی با آنتی بیوتیک 
قبل از برخی درمان های دندانپزشکی وجود دارد.داروهای قلبی و عروقی طیف 
وسیعی دارند.فشارخون در کشور ما به دلیل سبک ناسالم زندگی شایع است و به 
نظر در نسل های آینده هم روند افزایشی خواهد داشت. دندانپزشک شما در بسیاری 
از موارد مجبور است با پزشک متخصص قلبی که تحت نظرش هستید در مورد 
درمان دندانپزشکی شما مشورت بگیرد.وی خاطرنشان کرد: هر نوع دارویی را مصرف 
می کنید با دندانپزشک خود در میان بگذارید. شاید مصرف برخی داروها ازنظر شما 
عادی بوده و مهم نباشد. ولی ممکن است در درمان دندانپزشکی شما تأثیر داشته 
باشد. مثلًا مصرف آسپرین ساده که اغلب در برخی افراد مسن ممکن است مشاهده 
شود، ممکن است که در مواردی با عدم کنترل خونریزی در جریان درمان های 
دندانپزشکی همراه باشد.این متخصص ریشه درمانی در پایان توصیه کرد: امروزه 
خوشبختانه امکان درمان بیماران با عوامل مسری در بیشتر مراکز دندانپزشکی وجود 
دارد. در صورت ابتلا به هر نوع بیماری مسری از راه خون مانند ویروس عامل بیماری 
ایدز، هپاتیت و سایر بیماری های مسری مانند سل و … ، بدون واهمه با دندانپزشک 
خود در این رابطه صحبت کنید. آگاهی دندانپزشک در مورد این بیماری ها هم 

سلامت خود فرد، هم سایر مراجعین و هم کادر درمانی را تأمین می کند.

چرا دچار پیرچشمی می شویم؟ 
یک متخصص چشم به بیان توضیحاتی در خصوص عارضه پیرچشمی پرداخت. 

محمد مهدی زمانی اظهار کرد: استفاده بی رویه کودکان و خردسالان از تبلت و 
موبایل باعث ایجاد عوارض مختلف چشمی و در برخی مواقع سبب ضعیفی چشم 

می شود.
 وی ادامه داد: وقتی افراد بزرگسال بیش از حد استاندارد از تلفن همراه استفاده کنند 
و یا به صورت مداوم به صفحه مانیتور خیره شوند، عارضه خستگی چشم و خشکی 
آن در اثر پلک نزدن به مدت طولانی بوجود می آید. البته خشکی چشم به دلیل 

استفاده کودکان از تلفن همراه در کمین این گروه سنی است.
این متخصص چشم با اشاره به اینکه توصیه می شود که کودکان به طور کلی در 
معرض امواج موبایل قرار نگیرند، عنوان کرد: شاهد بروز مشکلات چشمی در بین 
کودکان هستیم اما ضعیفی چشم بیشتر یک فرضیه است و هنوز به طور کامل ثابت 

نشده است.
 وی ادامه داد: عارضه  پیرچشمی معمولا در سنین بالای 40 سالگی اتفاق می افتد و 
بیشتر افرادی درگیر آن می شوند که دچار ضربه مغزی، تصادف شدند و یا از داروهای 
خواب آور استفاده می کنند، این افراد زودتر از موعد مقرر دچار پیرچشمی می شوند.
 زمانی گفت: به طور کلی با افزایش سن پیرچشمی و عیوب انکساری سراغ افراد 
می آید  اما استفاده از مواد غذایی و سبزیجاتی مفید مانند هویج  از ضعیف شدن 
زودهنگام چشم پیشگیری می کند.  این متخصص چشم یادآور شد: بر اساس برخی 
از احتمالات انجام برخی کارها به روند پیرچشمی و ضعیفی چشم سرعت می بخشد 

ولی این مسئله به طور کامل ثابت نشده است.

محققان دریافتند پیوند مغز استخوان ممکن است دی ان ای جدیدی برای فرد 
ایجاد کند.

برخی سرطان های خاص و برخی بیماری ها، سلول های بنیادی مغز استخوان 
را ناتوان کرده و بدین ترتیب سلول های خونی جدیدی شکل نمی گیرد. این امر 
فرد را نیازمند استفاده از پیوند مغز استخوان آلوژن می کند که به موجب آن سلول 
های بنیادی مغز استخوان خود فرد کشته می شود و با سلول های بنیادی سالم 

یک اهدا کننده جایگزین می شود تا فرایند طبیعی تولید خون از سر گرفته شود.
این نوع درمان )پیوند مغز استخوان( هزینه هایی نیز برای فرد دارد. سلول های 
بنیادی که بیمار دریافت می کند دارای دی ان ای اهدا کننده هستند و سلول های 

خون سفید حاصل از آن ها نیز دارای همین دی ان ای هستند.
در واقع این پیوند فرد را تبدیل به یک کایمرای ژنتیکی می کند، بدین معنی که 
بیشتر سلول های فرد دارای دی ان ای خاص خود فرد هستند اما در خون شان 

دارای یک دی ان ای اهدایی هستند.
اما محققان نشان داده اند که موضوع به همین جا ختم نمی شود، به نحوی که 
نشانه هایی از DNA اهدایی در سلول های ناخن و ادرار نیز مشاهده شده است. 
مطالعاتی نیز نشان داده است که دی ان ای اهدا کننده به سلول های اپی تلیالی 

مفروش کننده دهان و سایر حفرات و اندام ها مهاجرت می کند.

جالب است که می توان این کایمریسم دارای دی ان ای دو گانه را در موارد 
محدودی از تولدها نیز مشاهده کرد حتی با اینکه پیوندی صورت نگرفته است. 
کایمریسم مادرزادی در واقع زمانی اتفاق می افتد که جنین های دو قلو به دلایلی 

در ابتدای بارداری با یکدیگر یکی می شوند تا یک جنین را شکل دهند.
این کایمریسم مادری تنها در موارد بسیار اندکی ثبت شده است. در سال 2002 
وقتی لیدیا فیرچیلد از همسرش جدا شد و قصد بر عهده گرفتن حضانت بچه ای را 

داشت که باردار بود، تست های ژنتیکی نشان داد که وی مادر این بچه ها نیست.
تست های دیگر نیز حاکی از این بود که وی تنها نقش یک دایه را داشته است 
و بچه متعلق به وی نبوده است!. اما مشکل کجا بود؟ به لطف که یک وکیل از 
کایمریسم در زنان با خبر بود، وی علاوه براین که تست DNA پوست و مو را داد، 

تست مربوط به DNA سرویکس را هم پشت سر گذاشت.
در دو مورد اول هم خوانی DNA وجود نداشت اما در مورد DNA سرویکس، این 
DNA با DNA بچه مطابقت داشت. این مورد قویا وجود کایمریسم مادری را ثابت 

کرد، بدین معنی که مادر دارای دو مجموعه DNA بود.
این مطالعه نیز نشان داده است که با پیوند مغز استخوان، سلول های خونی فرد 
دارای DNA اهدا کننده خواهند بود و سایر سلول های وی حاوی DNA خود 

فرد خواهد بود.

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به طراحی یک کشنده برقی شدند که 
می تواند ویلچرهای معمولی را به ویلچر های برقی تبدیل کند.

فرهاد فتوره چی، مدیر شرکت دانش بنیان تولید کننده ویلچرهای برقی در گفتگو 

با خبرنگار مهر اظهار داشت:  یکی از محصولات جدیدی که در این شرکت به تولید 
رسانده ایم کشنده ویلچر برقی است که برای اولین بار در ایران به تولید رسیده است.

وی با بیان اینکه کشنده برقی می تواند ویلچر معمولی را به ویلچرهای برقی 
تبدیل کند، خاطر نشان کرد: کشنده برقی  قابل نصب روی هر مدل ویلچر و امکان 

حمل توسط خودرو برای آن مد نظر قرار گرفته است.
وی افزود: سرعت این کشنده برقی در 4 سطح قابل کنترل است و وزنی برابر با 9 
کیلو دارد. به گفته مدیر عامل این شرکت دانش بنیان، این کشنده برقی به راحتی 

قابل جداشدن است.
فتوره چی با بیان اینکه این محصول دارای باطری قابل شارژ لیتیوم یون است، 
عنوان کرد: این کشنده برقی، باطری قابل نصب و جداسازی از ویلچر با سه حرکت را 
دارد. وی تاکید کرد: سرعت این کشنده برقی تا 17 کیلومتر بر ساعت قابل افزایش 
خواهد بود و به صورت عادی، می تواند 30 کیلومتر مسافت را با یکبار شارژ طی 
کند.  فتوره چی با بیان اینکه با نصب این کشنده برقی ویلچر قابلیت دنده عقب 
پیدا می کند، افزود: این کشنده، دارای نمایشگر ال سی دی است که شارژ باطری 

و سرعت آن را نشان می دهد.

ایجاد دی ان ای جدید با پیوند مغز استخوان

کِشنده برقی ولیچر ساخته شد
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پس از انتشار خبر پیش تولید فیلم شانتاژ و انجام مراحل تست گریم ، اکنون 
اخبار حاکی از این است که فیلم شانتاژ به کارگردانی امیر مومنی اصل درمرحله 
تولید قرار گرفته است و گروه به طور مرتب در حال ضبط و پشت سر گذاشتن 

سکانس های این فیلم پر هیجان هستند .
برپایه این گزارش ،بنا بر صحبت های محمد مهدی محمدی و پرویز قدسی 
که تهیه کنندگی فیلم شانتاژ را به عهده دارند ؛ با وجود تعداد بالای لوکیشن ها 
و بازیگران ونظارت بر ساخت صحنه های پر هیجان ، مراحل ضبط فیلم با حفظ 

بهترین شرایط برای گروه سازنده در حال پیشرفت می باشد .
گفتنی است امیر مومنی اصل ؛ کارگردان فیلم شانتاژ ، صحنه های فیلم را 
مقابل دوربین پیام نیکومنش به تصویر کشیده و تا کنون بهروز محمدی که بازیگر 
نقش اصلی فیلم شانتاژ است ، درصد قابل توجهی از بازی خود را مقابل دوربین 

انجام داده و ضبط تصاویر همچنان با دیگر بازیگران ادامه دارد .
بر اساس توضیحات روابط عمومی فیلم شانتاژ ؛ این فیلم یک ملودرام عشقی 
جنایی است که هیجان بسیار بالایی را با توجه به پیچیدگی های فیلمنامه برای 
مخاطبان خلق می کند که این یکی از ویژگی های بارز فیلمنامه به قلم کیانوش 

اسلامی می باشد .

فیلم شانتاژ با حضور بازیگرانی همچون : بهروز محمدی ، مریم خدا رحمی 
، علیرضا رئیسی ، افشین سنگ چاپ ، ساقی زینتی ، مجید شهریاری ، صفر 
کشکولی، مهران اسبقی ، سینا مکارم ، دانیال صفاری ، دینیار گیوی ، حسین 
بدیهی ، رضا دیزجی ، عارف اکبری راد ، نیمتاج پورصفر و رویا شمس ؛ در 
حال تولید می باشد .فیلم شانتاژ درباره مردی سرشناس و ثروتمند است که 
همسرش توسط یک گروه تبهکار مورد اذیت و آزار قرار می گیرد و آن گروه با 
هدف باج گیری و اخاذی وارد زندگی این زوج شده و زندگی آنها را به مخاطره 

می اندازند ؛ اما . .
.از دیگر بازیگران این فیلم می توان به رضا بای ، فرهاد ایروانی ، سیما رحمتی 
، زهرا قنادی ، رضا مومنی ، پرهام رجب زاده ، رامش دادگر ، سحرنازشایگان و 
راحله فراهانی اشاره کرد .از عواملی که در این پروژه حضور دارند ، می توان بدین 
 ـنویسنده : کیانوش اسلامی  شرح نام برد :مشاور کارگردان : مهدی فرد قادری 
 ـمدیر تصویربرداری و نورپردازی : پیام   ـمجری طرح :مؤسسه هنر رسانه مانا 
 ـطراح چهره پردازی : حجت بابایی   ـمدیر صدابرداری : علی امَینه  نیکومنش 
 ـبازیگردان : حسین بدیهی - طراح صحنه   ـانتخاب بازیگران : بهروز محمدی 
 ـدستیاران کارگردان :   ـمدیر تولید : عارف اکبری راد  و لباس :فائزه محمدی 
 ـمجری گریم  نسیمقلی زاده ، حسین بدیهی - جانشین تولید : بهزاد مرادی 
 ـمدیر تدارکات   ـمجری گریم بانوان : مریم خوشحال  آقایان: پیمان کظیمی 
 ـخواننده : میلاد فراهانی   ـمنشی صحنه : معصومه محمد خانی  : نادراژدری 
 ـعکاسان : امیر محمد جربان ، آرزو   ـتدوینو صداگذاری : امیر مومنی اصل 
 ـمسئول برق   ـتصویربردار پشت صحنه : سامی جربان  مومنی ،بهنام یاوری 
 ـتنظیم و ملودی : حامد تحصیلی ، میلاد فراهانی  : کریمجانبخش سفید کمر 
 ـطراح پوستر : هومان هادی زاده   ـترانهسرایان : ملیحه زمانی ، میلاد فراهانی 
 ـدستیاران تصویر و نور : رضا دیزجی ،سعید  ـطراح سیاه قلم : آرزو مومنی اصل 
دستیار  قاسمی ، رضا مومنی اصل ، مهناز شعبانی پور ، پوریا ملکی ، سمن نصر ـ
دستیار   ـدستیاران گریم : حسین میرزایی ، احسان قاسمی ـ صدا : محمد ستاری 
 ـپشتیانی تجهیزات : نادر رضایی ،دفتر فیلمسازی  صحنه و لباس : سارا اعظم پناه 
 ـمجریان پروژه : گروهفیلمسازی نقطه دید ،   ـبرنامه ریز : امیر مومنی اصل  نوفه 
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فرماندار قم  :

برای اسکان زائران نوروزی نیاز به 60 هزار 
تخت اقامتی داریم

فرماندار قم با اشاره به کافی نبودن مراکز اقامتی در این استان گفت: قم برای اقامت 
زائران نوروز 97 روزانه به بیش از 60 هزار تخت نیاز دارد. 

رضا سیار روز پنجشنبه در نخستین جلسه ستاد تسهیلات زائرین نوروزی، در تالار امام 
جواد)ع( استانداری، اظهار داشت: در حالی که در ایام یاد شده ما در استان هر شب بین 
50 تا60 هزار اقامت داریم ظرفیت کل هتل ها و مهمانپذیرهای قم تنها 10 هزار تخت 
است. 5 واحد هتل، 27 واحد هتل آپارتمان، 55 واحد مهمانپذیر، 170 خانه مسافر و 97 
واحد مجتمع بین راهی و پذیرایی با ظرفیت 10 هزار تخت اقامتی و پذیرایی در قم به 
مسافران و زائران کریمه اهل بیت )ع( خدمت رسانی می کنند.  وی همچنین با اشاره به 
موضوع سامان دهی عوارضی قم - تهران برای استقرار نمایندگان دستگاه های مختلف 
استان قم جهت خوشامد گویی به زائران نوروزی افزود: همه دستگاه ها باید غرفه هایی 
را در مکان یاد شده ایجاد کنند. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم نیز در این 
جلسه با اشاره به این که مطابق نظر سنجی های صورت گرفته از زائران نوروزی سال 95، 
7.5 درصد آنها به دلایل گوناگون از جمله ترافیک تمایلی به سفر مجدد به قم نداشتند، 
ضمن تاکید بر آسیب شناسی این مساله افزود: قم دارای جاذبه های طبیعی، فرهنگی 
و تاریخی فروانی است که باید از ظرفیت آنها برای ماندگاری بیشتر مسافر استفاده شود.
مهرداد غضنفری امرایی با ارایه پیشنهادی افزود: برای شناساندن این جاذبه ها به مسافران 
ورودی به قم، اداره کل میراث فرهنگی می تواند با تهیه و نصب تابلوهایی در مسیر آمد و 
شد و راه های مواصلاتی استان اقدام به معرفی مکان های دیدنی قم نماید. وی ادامه داد: 
به کارگیری چنین خلاقیتی باعث متمرکز نشدن مسافران در شهر قم شده و در کاهش 
ترافیک نیز نقش بسزایی دارد. در قم بیش از 360 اثر تاریخی وجود دارد که این آثار شامل 
خانه های تاریخی از جمله ملاصدرا در بخش کهک از توابع قم، شاکری، امام خمینی)ره(، 

لاجوردی، آیت الله حائری، توکلی، یزدانپناه، زند و سایر اماکن است.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم :

تخلفات ساختمانی در قم به حداقل ممکن 
رسیده است

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم گفت: در حال حاضر در شهر 
قم با نظارت ها و سیاست های پیشگیرانه که صورت گرفته تخلفات ساختمانی در مراحل 
ابتدایی ساخت به حداقل ممکن رسیده و تخلفات صورت گرفته بیشتر در طبقات فوقانی 

و پیش رفتگی ها است.
احمد رضا شفیعی جمع آوری و ساماندهی وانت بارها که موجب ایجاد گره های ترافیکی 
و مزاحمت برای شهر و شهروندان بودند را یکی از اقدامات ویژه این اداره عنوان کرد و 
گفت: طی دو سال اخیر اقدام ویژه ای در سطح شهرداری برای انتظام بخشی و جلوگیری 
از سد معبر در شهر خصوصاً در مورد وانت بارها آغاز شده  است.وی با بیان اینکه شهرداری 
قم در گام نخست اقدام به محدودسازی فضاهای استقرار وانت بارها و اختصاص مکان هایی 
برای توقف آنها نموده افزود: ساماندهی وانت بارها در این مدت در دستور کار شهرداری 
بود و 5 مکان را به وانت بارهایی که هویت آنها تایید شده بود را اختصاص دادیم تا آنها نیز 
بتوانند به فعالیت خود ادامه دهند. مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم 
از ساخت و سازهای غیرمجاز در سطح شهر به عنوان یکی دیگر از تخلفات شهری یاد کرد 
و گفت: در حال حاضر در شهر قم با نظارت ها و سیاست های پیشگیرانه که صورت گرفته 
تخلفات ساختمانی در مراحل ابتدایی ساخت به حداقل ممکن رسیده است و تخلفات 
صورت گرفته بیشتر در طبقات فوقانی و پیش رفتگی ها است که در راستای برخورد 
با آن ها دستورات لازم را از دستگاه قضایی گرفته ایم.وی ضمن قدردانی از حمایت ها و 
همکاری های دستگاه های قضایی و انتظامی استان اذعان کرد: بحمدالله اقدامات انجام 
شده در سال جاری مورد رضایت شهر و شهروندان قرار گرفته است و دستگاه قضایی 
و نیروی انتظامی و به طور ویژه دادستان استان قم با همکاری و حمایت های ارزنده 
ای که با مجموعه مدیریت شهری قم در راستای رفاه حال زائرین و مجاورین داشته اند 
باعث ایجاد و ثبات نظم و انضباط خاصی را در هسته مرکزی شهر شده است. مدیرکل 
پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم با اشاره به موفقیت هایی که در عرصه های 
رفع تخلفات شهری و کاهش آسیب های اجتماعی ایجاد شده است افزود: این موفقیت ها 
موجب شده تعاملات سازنده ای جهت انتقال تجربیات موفق مجموعه مدیریت شهری با 
دیگر شهرداری های کشور مطابق درخواست های صورت گرفته ایجاد گردد که امیدواریم 

شاهد کاهش حداقلی این معضل بزرگ در دیگر شهرهای کشور باشیم.

سرپرست شهرداری منطقه دو قم :

168 هکتار بافت فرسوده مصوب در منطقه 2 
وجود دارد

سرپرست شهرداری منطقه دو گفت: حدود 168 هکتار بافت فرسوده مصوب در این 
منطقه وجود دارد که محدوده آن از میدان توحید خیابان سواران تا میدان نبوت می یاشد.
رضا رحیمی با اشاره به ویژگیهای جغرافیایی و جمعیتی این منطقه گفت: محدوده 
منطقه دو در حال حاضر قریب به هزار و 300 هکتار است که بیش از 7 هزار هکتار هم 
حریم آن محسوب می شود. وی با بیان اینکه جمعیت این منطقه بر اساس آمار رسمی 
205 هزار نفر است افزود: البته مردمی که از شهرداری در این منطقه خدمات می گیرند 
بیش از این مقدار است؛ در این منطقه حدود 70 هزار واحد مسکونی می باشد که با 
توجه به تراکم جمعیتی در هکتار نسبت بالایی را نشان می دهد و این عدد نیز قریب به 
150 نفر در هکتار است. سرپرست شهرداری منطقه دو افزود: از لحاظ شغلی نیز مشاغل 
خدماتی در صدر مشاغل منطقه هستند و شهروندانی از مناطق مختلف کشور در این 
منطقه اسکان دارند. رحیمی در خصوص بافت کالبدی منطقه دو گفت: بیشتر ساخت و 
سازهای این منطقه به صورت ویلایی است، حدود 168 هکتار بافت فرسوده مصوب در 
این منطقه وجود دارد که محدوده آن از میدان توحید خیابان سواران تا میدان نبوت است. 
علاوه بر این بافت، بخش دیگری از ساخت و سازها شامل بافت ناپایدار است که امکان قرار 
گرفتن در بافت فرسوده را داشتند تا از خدمات آن استفاده کنند. وی محدوده هایی را به 
عنوان محدوده سکونتگاه های غیررسمی در منطقه ذکر کرد و افزود: محدوده این بافت 
از خیابان یادگار امام و سواران تا کمربندی امام علی)ع( است که این  اماکن محله های 
هدف و مورد نظر شهرداری می باشند. وی افزود: یکی دیگر از مسائلی که شهرداری در 
بافت کالبدی منطقه دارد قرار گرفتن بیش از 120 واحد مسکونی به صورت مستقیم زیر 

دکل های انتقال برق است.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم:

رویکرد بسیاری از مدیران در راستای توسعه 
گردشگری نیست

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم با بیان اینکه گسترش صنعت 
گردشگری، اولویت اول قم در سند چشم انداز توسعه است گفت: در این مسیر باید همه 
دستگاه های اجرایی همراه باشند اما متاسفانه رویکرد بسیاری از مدیران دستگاه ها و نهادها 

به سمت و سوی گردشگری نیست.
عیسی رضایی در جلسه مشترک با اتاق اصناف قم گفت: با توجه به مشکلات عدیده 
پیش آمده در تاسیات گردشگری استان قم، باید قانون خاص تاسیسات گردشگری در قم 

اجرایی شود چرا که این تاسیسات از قانون نظام صنفی پیروی نمی کنند.
وی افزود: طبق قانون و تعریفات صورت گرفته، 16 نوع تاسیسات گردشگری داریم 
که از صدور مجوز گرفته تا نظارت بر آنها تابع قوانین سازمان میراث فرهنگی هستند. 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری ادامه داد: طبق قانون تشخیص ایجاد 
و صدور مجوز انواع تأسیسات گردشگری و نیز بهره برداری از این تأسیسات منحصراً از 
وظایف و اختیارات سازمان میراث فرهنگی است. وی گفت: پروانه بهره برداری صادر شده 
برای هر واحد تأسیسات گردشگری شامل تمام فعالیت های آن واحد است. رضایی بیان 
کرد: گسترش صنعت گردشگری، اولویت اول قم در سند چشم انداز توسعه است. در این 
مسیر باید همه دستگاه های اجرایی همراه باشند اما متاسفانه رویکرد بسیاری از مدیران 
دستگاه ها و نهادها به سمت و سوی گردشگری نیست و چنین وفاقی صورت نگرفته است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد

پیشرفت 6۵ درصدی توسعه فضای سبز شهر قم
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از پیشرفت 65 درصدی پروژه های 
توسعه فضای سبز شهر در سال جاری خبر داد. پیام جوادیان با اشاره به برنامه ریزی های 
مدیریت شهری در راستای افزایش سرانه فضای سبز در هر سال اظهار کرد: سرانه فضای 
سبز به ازای هر شهروند تا سال 94 حدود 15 متر مربع بود که بنا به ابلاغ شهردار قم 
این سرانه طی 5 سال باید به 30 متر مربع برسد.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم با بیان اینکه براساس برنامه ریزی های به عمل آمده برای دستیابی به هدف 
مورد نظر باید سالانه 3 مترمربع سرانه فضای سبز هر شهروند افزایش پیدا کند تصریح 
کرد: این میزان توسعه در طول سال بالغ بر 360 هکتار می شود که سازمان پارک ها 
برنامه ریزی لازم را در این زمینه انجام داده است. وی با بیان اینکه توسعه فضای سبز 
شامل بوستان های جنگلی، رفیوژها، باغچه ها و بوستان های شهری می شود تصریح کرد: 
در سال گذشته حدود 320 هکتار توسعه فضای سبز و در سال جاری 65 درصد پیشرفت 
ایجاد شده، مابقی عملیات فضای سبز نیز تا پایان سال انجام می شود.جوادیان با تاکید بر 
اینکه برای رسیدن به سرانه 30 متر فضای سبز به ازای هر شهروند تا سال 1400 نیازمند 
مساعدت و همکاری همه دستگاه ها و نهادها است خاطرنشان کرد: یکی از مهم ترین 
اقدامات انجام شده پیگیری برای واگذاری زمین های اطراف شهر با کاربری فضای سبز 

می باشد تا از این طریق توسعه فضای سبز و کمربند سبز ایجاد گردد.

با سخنرانی آیت الله سبحانی و رئیس سازمان اوقاف:

همایش بزرگ فاطمیه ویژه مبلغان سازمان اوقاف در قم برگزار شد

همایش بزرگ فاطمیه ویژه مبلغان اعزامی سراسر کشور در 
ایام شهادت حضرت زهرا)س(، با سخنرانی آیت الله سبحانی و 

رئیس سازمان اوقاف در قم برگزار شد
 به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان 
قم، همایش بزرگ فاطمیه ویژه مبلغان اعزامی به سراسر 
کشور در ایام شهادت حضرت زهرا)س( که در قالب سوگواره 
یاس نبوی صورت می گیرد، پیش از ظهر روزپنجشنبه  در 
سالن همایش های مدرسه علمیه امام کاظم)ع( در قم برگزار 
شد.سخنرانان این همایش، آیت الله العظمی جعفر سبحانی 
از مراجع عظام تقلید و حجت  الاسلام والمسلمین محمدی 
نماینده ولی فقیه و رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه بودند.

آیت الله سبحانی :
محتوای منبر باید از قرآن و حدیث باشد 

یکی از مراجع تقلید در این همایش گفت: محتوای منابر 
تبلیغی باید برگرفته از قرآن و حدیث و البته استفاده از سایر 

علوم برای فهم و تبیین بهتر آیات الهی باشد.
آیت الله العظمی جعفرسبحانی ضمن تشکر از سازمان اوقاف 
به دلیل اعزام مبلغان متخصص به سراسر کشور اظهار کرد: 
سوره  در  اما  است  فراوان  زهرا)س( سخن  درباره حضرت 
مبارکه »نور« می خوانیم که اراده الهی بر این تعلق گرفته 
توصیف  خداوند  که  بیوتی  کنند،  پیدا  رفعت  الهی  بیوت 
می فرمایند، بر اساس روایتی از حضرت محمد)ص(، خانه های 
انبیای الهی هستند و البته برخی مفسرین، مساجد را مصداق 
آن دانسته اند و البته باید ارتباط میان این آیه و حضرت فاطمه 

زهرا)س( را دریافت.
وی افزود: به یقین منظور از بیت، خانه است نه مسجد چرا 
که مصادیق واژه بیت کاملا مشخص و معلوم است؛ از حضرت 
محمد)ص( سوال شد که آیا خانه امیرالمومنین علی)ع( و 
حضرت زهرا)س( نیز جزو بیوت الله هستند و ایشان فرمودند 

بله.
این مرجع تقلید با بیان اینکه یکی از بهترین مصادیق بیوت 
الله، خانه حضرت فاطمه زهرا)س( است گفت: اگر بخواهیم 
در مورد این بانوی بزرگوار از قرآن سخن بگوییم، آیات فراوانی 
وجود دارد چنانکه در سوره آل عمران نیز زمانی که بحث 
مباهله با نصرانیان مطرح می شود، نام حضرت زهرا)س( دیده 
می شود و از آیات معروف دیگر نیز می توان به »هل اتی« 

اشاره کرد.
وی ادامه داد: اگر بخواهیم الگویی کامل و جامع به نسل 
جوان امروز معرفی کنیم ، حضرت فاطمه)س( یکی از بهترین 
اسوه ها به شمار می روند و در حقیقت، نشان دادن نمونه و 
الگو، یکی از روش های مهم تربیتی در اسلام و روانشناسی 
به شمار می رود. آیت الله سبحانی در ادامه سخنان خود به 
موضوع اعزام مبلغان در ایام فاطمیه و دیگر مناسبت های 
مذهبی پرداخت و افزود: محتوای منبر باید برگرفته از قرآن 
و حدیث ائمه اطهار)ع( باشد البته این بدان معنا نیست که از 
علوم دیگر بهره نگیریم بلکه می توان از اشعار و داستان های 
مفید و مناسب استفاده کرد اما همه اینها در راستای تبیین 

معارف قرآنی باشند.
استاد برجسته حوزه علمیه قم، خشوع و خضوع الهی را 
یکی دیگر از ویژگی های لازم برای مبلغان امور دینی دانست 
و تصریح کرد: مبلغان واقعی، از بیان حقایق و سخنان خدا 

هراسی ندارند و آنچه باید را می گویند.
وی ادامه داد: خداوند ناظر بر گفتار و اعمال ماست و باید این 
مسئله را در همه حال از جمله تبلیغ امور دینی مورد توجه 

قرار دهیم و تنها بر اساس رضایت الهی گام برداریم.
 طلاب  پس اتمام تحصیل به شهرستان ها

 اعزام شوند
آیت الله سبحانی با اشاره به دوران تحصیل و تلمذ خود نزد 
امام خمینی)ره( عنوان کرد: زمانی قصد رفتن به تبلیغ را 
داشتم و خدمت امام عرض کردم این منابر ما را از تحصیل 
باز می دارند ولی ایشان فرمودند هیچ وظیفه و تکلیفی برای 

روحانیون بالاتر از تبلیغ نیست.
این مرجع تقلید با بیان اینکه بسیاری از مساجد سطح 

کشور فاقد امام جماعت هستند و منابر بسیاری بدون روحانی 
مانده اند گفت: با این حال روحانیون زیادی در قم حضور 
دارند، وظیفه شورای مدیریت و نیز سازمان اوقاف آن است 
که آن دسته از طلاب علوم دینی که تحصیل شان به اتمام 
رسیده را به شهرستان ها اعزام کنند تا سنگر تبلیغ همچنان 
در دست حوزه های علمیه بماند و دیگران آن را از ما نگیرند.

فضای مجازی را نباید بست بلکه باید اصلاح کرد
وی خاطرنشان کرد: جوانان همیشه مورد طمع دشمنان 
قرار دارند و با توجه به اینکه شخصیت فکری آنها نیز تکمیل 
نشده، به سرعت تحت تاثیر قرار می گیرند بنابراین یکی از 

گروه های هدف تبلیغ دینی، همین قشر خواهند بود.
آیت الله سبحانی با اشاره به تاثیرگذاری بالای فضای مجازی 
گفت: بارها گفته ایم نباید این فضاها را بست بلکه باید برای 
اصلاحشان اقدام کرد و البته وعده هایی نیز داده اند که این کار 
را انجام دهند.این مرجع تقلید با تاکید بر بهره گیری مبلغان 
امور دینی از کتاب های مفید و معتبر در امر تبلیغ افزود: 
»سفینة البحار« از جمله کتاب های خوب در این زمینه است 
و البته آثاری زیادی هم در مورد حضرت زهرا)س( نگاشته 
شده که با توجه به ایام فاطمیه باید مورد استفاده قرار گیرند.     

رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه :
 مبلغان دینی از بیان مطالب اختلاف برانگیز 

پرهیز کنند 
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه  نیز در این همایش 
گفت: دشمنان درصدد کمرنگ جلوه دادن خدمات انقلاب و 
پررنگ کردن نقاط ضعف هستند بنابراین مبلغان امور دینی 

باید خدمات نظام اسلامی را به درستی تبیین کنند. 
کرد:  اظهار  محمدی  علی  والمسلمین  حجت الاسلام 
شخصیت  شیعیان،  همه  و  روحانی  مبلغان  است  لازم 
اکرم)ص(،  پیامبر  از  آنچه  اساس  بر  را  زهرا)س(  حضرت 
امیرالمومنین)ع( و سایر ائمه اطهار)ع( به ما رسیده تبلیغ و 

ترویج کنند.
وی افزود: شخصیت آن بانوی بزرگوار برای همه زنان 
حسن)ع(  امام  چنانکه  است  کامل  الگویی  مردان  و 
ما  مادر  و  هستیم  شما  بر  خدا  حجت  ما  می فرمایند 
حضرت فاطمه)ع( الگوی همه ماست، بر این اساس دختر 
گرامی حضرت محمد)ص( اسوه الگوهای برتر ما هستند.
نماینده ولی فقیه و رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه 
با اشاره به بیانات بسیار مهم پیامبر اکرم)ص( در مورد 
دختر گرامیشان خاطرنشان کرد: ایشان در مورد حضرت 
زهرا)س( فرمودند پدرت به فدای تو باد، این یک جمله 
احساسی نبود بلکه حقیقتی بود که ایشان قصد بیانش 
را داشتند.وی ادامه داد: »ام ابیها« لقب دیگری است که 
حضرت محمد)ص( درباره حضرت فاطمه)س( بکار بردند 
چرا که ایشان رفتاری جامع و حساب شده داشتند و جای 
خدیجه کبری)س( را برای پدر بزرگوارشان پُر کردند.

محمدی با اشاره به دوره زندگانی حضرت زهرا)س( با 
حضرت علی)ع( گفت: امیرالمومنین علی)ع( فرموده اند 
هیچ گاه نشد که حضرت زهرا)س( موجب ناراحتی من 
شود، هر گاه او را می دیدم تمام غم و غصه هایم برطرف 
می شد، این نشان می دهد فاطمه زهرا، همسری نمونه و 

الگویی در زمینه همسری و مادری بودند.
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه تصریح کرد: خداوند نیز 
می فرماید ای فرشتگان، به بنده من نگاه کنید که در هنگام 
عبادت چگونه با تمام وجود با خدای خویش ارتباط دارد و 

این عبارت در مورد حضرت زهرا)س( بکار برده شده است.
وی با اشاره به دفاع فاطمه زهرا)س( از حق و حقیقت در 
همه دوره های زندگی نورانی شان عنوان کرد: ایشان در عین 
اینکه همسر و مادری نمونه و فداکار بودند و بنده ای متعبد 
به شمار می رفتند، در امور سیاسی و اجتماعی و دفاع از مقام 
ولایت نیز الگویی کامل بودند.محمدی دفاع از حقیقت را یکی 
از بزرگ تری درس هایی دانست که باید از حضرت زهرا)س( 
آموخت و افزود: ایشان سیاست مداری آینده نگر بودند زیرا 
برنامه ریزی گسترده و جامعی داشتند تا راه ولایت و حقیقت 

به فراموشی سپرده نشود؛ وصیت سیاسی و اجتماعی ایشان 
به حضرت علی)ع( نیز گویای همین ماجراست.نماینده ولی 
فقیه و رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه بیان کرد: کسانی 
می توانند امر الهی و هدایت را تحقق ببخشند که دو ویژگی 
داشته باشند؛ صبر و استقامت و یقین به آیات الهی. همانطور 
که امام راحل و مقام معظم رهبری راهشان را با اطمینان 
شروع کردند، ما نیز به آنها و راهی که در پیش گرفته اند 

یقین داریم.
خدمات انقلاب برای مردم تبیین شود

 وی با بیان اینکه علیرغم میل دشمنان و خواسته آنها، 
در راه انقلاب به پیشرفت های چشمگیری دست یافته ایم 
از 300 سال  بیش  اسلام  و دشمنان  استعمارگران  گفت: 
تلاش کردند تمام اسلام را در ابعاد عبادی و معنوی خلاصه 
ابعاد و  امام خمینی)ره( قیام کردند و  کنند ولی حضرت 
اقتصادی دین خدا را مطرح کردند،  سیاسی، اجتماعی و 
استقلال طلبی، ظلم ستیزی و استکبارستیزی از جمله این 
ابعاد هستند که با فطرت الهی انسان در ارتباط هستند و 

دشمنان از آن هراس دارند.
محمدی با تاکید بر پرهیز از مطرح کردن مسائل اختلافی از 
سوی مبلغان امور دینی افزود: بر اساس روایات، هیچ امتی با 
تفرقه به جایی نرسیده و امروز دشمنان به دنبال تحقق همین 
مسئله هستند، بنابراین نباید اجازه بدهیم در مجالس ما 
مطالبی بیان شود که مورد سوء استفاده قرار بگیرد، همچنین 
نباید مطالب سست و بی پایه را مطرح کرد چرا که از نظر 

مطالب غنی و معتبر، کمبودی وجود ندارد.

رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه دشمنان 
به دنبال زیر سوال بردن و کوچک شمردن خدمات انقلاب و 
پررنگ کردن ضعف ها هستند گفت: قبول داریم که ضعف ها 
و کمبودهایی وجود دارد ولی مبلغان امور دینی باید خدمات 
انقلاب اسلامی را نیز به درستی برای مردم بیان کنند، یکی از 
این خدمات، گرامیداشت ایام فاطمیه است که در دوران بعد 
از پیروزی نهضت اسلامی، به یک فرهنگ عمومی در جامعه 
تبدیل شده است همچنین خدمات اقتصادی و اجتماعی زیاد 
دیگری در سراسر کشور صورت گرفته که باید به صورت 

عالمانه و هنرمندانه به آنها اشاره کرد.
وی با تاکید بر اخلاص در عمل از سوی همه افراد به ویژه 
مبلغان امور دینی تصریح کرد: حضرت زهرا)س( الگوی بارز 
عمل خالصانه محسوب می شوند و خداوند نیز اجر ایشان را 
با 11 فرزند نورانی که حجت خدا بر مردمان هستند عنایت 

فرمودند.
بخش دیگر این مراسم، مداحی سید محمد جوادی نیز به 

مناسبت ایام فاطمیه بود.
گفتنی است سوگواره »یاس نبوی« در ایام فاطمیه امسال 
در 2788 بقعه سراسر کشور اجرایی شده است؛ به گفته 
مسئولان سازمان اوقاف، 1360 نفر از روحانیون متخصص 
از مبلغان  از حوزه علمیه قم و 1947 نفر  و آموزش دیده 
حوزه های علمیه خراسان و اصفهان و سایر استان ها طی سال 
جاری در قالب سوگواره یاس نبوی اعزام شده اند همچنین 
3307 نفر مبلغ نیز در ایام فاطمیه در سراسر کشور برنامه 

تبلیغی دارند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

صنعت سوهان قم افق روشنی پیش رو دارد
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: سوهان راه خود را به عنوان یک صنعت شکوفا در داخل 

و خارج کشور پیدا کرده است که امیدواریم با حمایت های لازم در عرصه اقتصاد مقاومتی نیز تاثیرگذار باشیم.
امیر طیبی نژاد ظهر روز پنجشنبه  در دومین همایش کسب و کار خوشه سوهان استان قم که در تالار شهر برگزار 
شد، اظهار کرد: زمانی که برای یک کالا تقاضا وجود داشته باشد می توانیم آن کالا را به سمت قیمت تمام شده 
ببریم و امروزه سوهان قم را با حمایت استاندار توانستیم در بحث قیمت شناور کرده و کیفیت آن  را افزایش دهیم.

وی با اشاره به اینکه توانستیم در نخستین سال دو میلیون دلار سوهان صادر کنیم، عنوان کرد: تبلیغات و بسته 
بندی مناسب تاثیر بسیار زیادی در استقبال مردم از یک کالا دارد و اگر بتوانیم در این دو عرصه اقدامات مطلوبی 
انجام دهیم میزان صادرات افزایش خواهد یافت.مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم ادامه داد: صنعت 
سوهان قم با برنامه توسعه ای که در نظر گرفته است یک افق بسیار روشن را پیش رو دارد و برخلاف مشکلاتی که 
در بخشی از صنایع وجود دارد سوهان قم از این مشکلات دور است.وی با بیان اینکه سوهان مانند فرش ابریشم 
قم می تواند برند خود را در جهان ثابت کند و وضعیت اقتصادی حاکم در جامعه را بهبود بخشد، مطرح کرد: ثبت 
برند ملی، ارتقای یک ساله مدت زمان ماندگاری و صادرات سوهان قم ازجمله اقدامات مطلوبی است که در یک 

ساله گذشته انجام شده است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم مطرح کرد

ضعف کشور در عرصه بسته بندی محصولات صادراتی
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: متاسفانه در کشور در صنعت بسته بندی دچار ضعف 

هستیم و این ضعف در عرصه عملیات بسته بندی و ابزار بسته بندی است. 
محمود سیجانی ظهر روز پنجشنبه  در دومین همایش کسب و کار خوشه سوهان استان قم که در تالار شهر 
برگزار شد، با اشاره به اینکه سوهان به عنوان یک کالای بومی استان قم خاص و مورد توجه است، اظهار کرد: در 
راستای ارتقای سطح کیفی سوهان چندین برنامه بلند مدت و کوتاه مدت داریم که اگر بتوانیم آن ها را پیاده سازی 

کنیم گام بلندی در عرصه صنعت استان قم برداشته ایم. 
وی با بیان اینکه در راستای حمایت از سوهان قم در نظر داریم این کالا را از حالت دستی به سمت صنعتی پیش 
ببریم، مطرح کرد: همچنین تسهیلات ویژه ای را برای صنوفی که دارای تجهیزات قدیمی هستند قرار داده ایم تا 
بتوانند با بازسازی و نوسازی این تجهیزات کیفیت سوهان را نیز بالا ببرند. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم با اشاره به اینکه نوع بسته بندی و نحوه ی بازاریابی تاثیر بسیار زیادی در این صنعت دارد، عنوان کرد: 
سوهان یک شیرینی با ارزش غذایی بالا است و همین موضوع موجب شده است تا طرفداران بیشتری نسبت به 
سایر شیرینی ها داشته باشد. وی با بیان اینکه ارتقای کیفیت سوهان و افزایش مدت زمان ماندگاری آن ازجمله 
فعالیت های مطلوب در این عرصه بوده است، خاطرنشان کرد: در بحث صادرات نیز توانسته ایم به صورت تدریجی 

این کالا را وارد بازارهای بین المللی کنیم. 

به کارگردانی امیر مومنی اصل؛

شانتاژ در قاب تصویر جان می گیرد
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